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If we thought the Zink family was replete with puzzles and frustrations, it was only a 

warm-up for the family of Anabel {Zink} Vanderpool’s mother, Sarah Elizabeth 

{Rickabaugh} Zink, the wife of William R. Zink.  The Rickabaugh family is probably the 

most difficult one I have worked on.  The chapter that follows has been totally rewritten, 

with different assumptions and conclusions, time and time again, and it is still full of 

mysteries and questions.  It is the best we can do with the information at hand, though, so 

let us forge ahead. 

 

The first mystery we encounter is where Sarah Elizabeth Rickabaugh herself was in 1850, 

when she should have appeared on the census in Indiana as a girl aged about four to six 

years old.  This range is based on the ages she reported on three later censuses, which 

taken together indicate that her birth could have occurred anytime from about 1843 to 

about 1845, as well as the date of birth inscribed on her headstone:  December 20, 1844.  

The published index for the 1850 census for Indiana has just two entries for Rickabaugh 

or its obvious variants,1 and both of them were persons who were living in Greene 

County.  One of them was Amanda Rickabaugh (age fourteen years) in Washington 

Township, who had two brothers:  Lewis (nineteen years old) and Seth (seventeen years 

                                                
1 This family name was spelled in various ways, including half a dozen or so among the Rickabaughs in 
Indiana during this time period, but I use the spelling of Rickabaugh for the sake of consistency.  We will 
examine the origins of the name in a later chapter.  It is noteworthy, though, that Sarah’s presumed father, 
Henry Rickabaugh, seems to have been the only member of the family who typically spelled the name 

Rickebaugh.   
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old).  These three teenagers were living with a couple the census identifies as Daniel 

Shepherd and his wife Elizabeth, both of whom were twenty-six years old.  Elizabeth’s 

family name was Rickabaugh, though, and she was in fact the older sister of the three 

younger Rickabaughs – which explains how three teenaged children came to be living 

with two adults only slightly older than they were.2  In any case, there is no sign of our 

Sarah Elizabeth Rickabaugh here. 

 

The other Rickabaugh listed in this 1850 census index lived in adjacent Stafford 

Township.  He was a farmer named Henry Rickabaugh, twenty-nine years old, whose 

wife, Sarah J., was seventeen years of age.  No children are shown in their household, 

which in fact probably was that of an older man named Washington Willard:  Indiana 

marriage records tell us that Henry “Rickebough” married Sarah Jane Willard on January 

2,3 1848, and it seems most likely that this married couple was residing in the household 

of the bride’s parents.4  It is natural to assume that Henry was the older brother of 

Amanda, her two brothers, and Elizabeth {Rickabaugh} Shepherd, but the Rickabaugh 

                                                
2 Elizabeth Rickabaugh married Daniel Shepherd in Greene County, Indiana, in 1843.  The evidence is not 
conclusive, but Lewis Rickabaugh apparently was the “Lou Rickabaugh” who was later Wyatt Earp’s 
partner in several gambling ventures in Arizona. 
3 This couple was married by a justice of the peace named William Norris. 
4 There is a minor mystery with the Willards, too.  Washington Willard’s wife, Margaret, is shown as thirty 
years old on the 1850 census, which would mean she was only thirteen years old when Sarah Jane 
(seventeen years of age in 1850) is said to have been born in 1833.  That same census shows that 
Washington Willard was forty years old in 1850.  The Indiana marriage records, though, show a marriage 
between George W. Willard and Margaret Purkhiser in 1831 – just right for Sarah’s birth, and so the age 
shown for Margaret on the census in 1850 is clearly incorrect, probably by ten years.  Oddly, although 
Henry Rickabaugh and his family presumably were living with the Willards in 1850, the census not only 
lists Henry first but shows him and not Willard as the owner of the real estate, which was valued at $400.  
The census enumerator may have been confused about who was living with whom, but we cannot exclude 
the possibility that the Willards were in fact living with Henry and their daughter.  The fact that there is no 
evidence that George Willard owned property in Greene County supports this idea; on the other hand, 
neither did Henry Rickabaugh own property in Greene County at that time. 



 3 

researcher who knows the most about Elizabeth and her siblings says that he was not.  

More to the point, was Henry – evidently the only adult male Rickabaugh in Indiana that 

year – the father of our Sarah Elizabeth Rickabaugh?  If so, where was she?  Since the 

age of Henry’s wife Sarah Jane {Willard} Rickabaugh shows that she cannot have been 

Sarah’s mother, who was her mother, and where was this woman in 1850? 

 

Looking again at marriage records, we find that Henry Rickabaugh married Mary Crooks 

in Greene County, Indiana, on February 13, 1838.5  Thus Sarah J. was Henry’s second 

wife, not the mother of Sarah Elizabeth Rickabaugh (assuming Henry was the father).  

This conclusion is confirmed by the 1840 census, which shows Henry, in the age 

category for 20 to 30 years old, was living (and, evidently, farming) in Greene County 

with a wife in the column for 15 to 20 years old.6  This woman obviously cannot have 

been the one (only seventeen years old) who was Henry’s wife in 1850, so she must have 

been the Mary {Crooks} Rickabaugh he had married in 1838.  Mary apparently died 

between 1840 and 1848, when Henry married again – this time, Sarah Jane Willard.  If 

Henry was the father of Sarah Elizabeth Rickabaugh, then, her mother was Mary 

{Crooks} Rickabaugh. 

 

                                                
5 The justice of the peace for this marriage was a man named J. Coffee. 
6 This couple had a male child not yet five years old in 1840.  It seems likely this child died before the 1850 
census, unless he too had gone to live with a relative before 1850 and we lose sight of him.  
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But was Sarah’s father this Henry Rickabaugh?  Are there any other candidates?  The 

database of Indiana marriages shows marriages of four Rickabaugh females and two 

Rickabaugh males in Greene County, Indiana, between 1835 and 1844, as well as that of 

another Rickabaugh female in Marion County (Indianapolis) in 1845.  Henry’s marriage 

to Mary Crooks in 1838 was one of the two of Rickabaugh males.  The other involving a 

Rickabaugh male was that of a David Rickabaugh to Elizabeth Childers in 1843.7  David 

merits a close look. 

 

By the time of the 1850 census, David and Elizabeth had left Indiana for Iowa.  There 

was no Sarah Elizabeth in their household.  They did have a daughter, born in Indiana 

about 1844, but her name was Tabitha – and she can be accounted for in 1860 when we 

know our Sarah Elizabeth Rickabaugh was married to William Rogers Zink.8  If Sarah 

was living in Indiana in 1850, then, Henry Rickabaugh is the only known, plausible 

candidate to have been her father.9  He was the classic “only bull in the pasture,” in the 

evocative phrase of one genealogist.  

                                                
7 It seems probable that all these Rickabaughs would have been related somehow, and in fact most of them 
seem to have been siblings or cousins.  The only one whose exact relationship to the others is not obvious 
was Henry Rickabaugh. 
8 In 1860 Elizabeth and her children, including Tabitha, lived in Missouri. 
9 For the sake of completeness, we must look at some less-plausible candidates who had to be eliminated 
during my search for Sarah Elizabeth Rickabaugh’s father.  One is Jacob Rickabaugh, who was listed with 
his family on the Monroe County, Missouri, census in 1850.  That census shows Jacob and his wife had a 
daughter named Sarah, born about 1845, but her birthplace is described as Missouri rather than Indiana, 
where Sarah Elizabeth {Rickabaugh} Zink consistently said she was born.  (Most of Jacob’s children were 
born in Kentucky, so Missouri is probably correct for this Sarah, who never married.)  In addition, another 
Lewis Rickabaugh – obviously not the one who was only nineteen years old in 1850 – patented land in 
Greene County, Indiana, in 1840.  We know nothing more about him, except that he likely was related to 
the John Rickabaugh we will examine later in this chapter since their land adjoined.  We have no evidence 
Lewis was married, though if he was he could have fathered our Sarah Elizabeth Rickabaugh during the 
middle of the 1840s.  More argues for Henry having been her father, I think:  a known marriage and, as we 
shall soon see, evidence suggesting that Sarah Elizabeth was living with Henry’s in-laws in 1850.  We 
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Having learned that Sarah Elizabeth’s mother was named Crooks, our attention turns to 

an older Crooks couple who in 1850 lived in Greene County, Indiana, near all the various 

Rickabaughs we have just met, including Henry.  They were John and Sarah Crooks, ages 

fifty-seven and fifty years old, respectively.  In their household was a girl named Sarah 

Crooks who is described as having been ten years old that year.  At first, it seems a 

reasonable supposition that John and Sarah Crooks were the parents of Henry’s first wife, 

Mary, who we are presuming died between 1840 and 1848.  In 1830, a John Crooks forty 

to fifty years old was the only Crooks/Crook/Crooke male in Greene County, Indiana, so 

he was almost certainly Mary’s father – although there are other candidates in other 

counties.10
  We are surer of this conclusion when we learn that this John and Mary 

Crooks gave property to Mary just before her 1838 marriage to Henry Rickabaugh – 

property that Henry almost immediately sold, presumably with the approval of John 

Crooks.11  It also seems reasonable to suppose that the young Sarah in the household of 

                                                                                                                                            
probably can disregard a Sarah Ridenbark, fifteen to twenty years of age, listed (with an older male) on the 
same census sheet as Henry Rickabaugh in 1840.  An older Justus Ridenbark is found just a page or two 
away, so this was probably an altogether different family – though one can never be positive in view of 
how the name Rickabaugh was mangled by those who tried to spell it.  
10 They include two men named Michael Crooks, both in Knox County; James Crooks, in Martin County; 
Enoch Crooke, in Lawrence County; Jeremiah Crook, in Sullivan County; and Zasel Crook, also in 
Sullivan County.  All these men had females between five and ten years of age in their households.  
Michael Crooks, also in Knox County, and John R. Crooks, in Lawrence County, had females between ten 
and fifteen years of age in theirs.   
11 The Crooks couple gave to Mary and to her sister, Nancy {Crooks} Hagerman, the west half of the north 
half of fractional Section 33 in Township 6 North, Range 6 West (68.13 acres), on November 22, 1838.  (It 
is fractional because it adjoins the White River.)  Henry Rickabaugh filed this deed on December 12, 1838, 
one day before he and Mary were wed.  A week after their marriage, Henry and Mary sold their half of this 
property to Aaron Hagerman, Nancy’s husband.  This deed was filed on January 28, 1839.  (Thus this was 
not the property where Henry and his second wife were living in 1840.)  See slide 12056 for a 2006 view of 
the property in Section 33.  See Appendix II for a description of how public lands were surveyed and sold 
by the United States government. 
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John Crooks was our Sarah Elizabeth Rickabaugh, even though based on later censuses 

and other information we have available the latter should be shown as only five to seven 

years of age in 1850 rather than as ten years old then.  Thus Sarah appears to have been 

residing with her maternal grandparents in 1850 rather than with her father and 

stepmother. 

 

This hypothesis gathers strength when we discover that John and Sarah Crooks did not 

have a daughter named Sarah (although some Crooks researchers have erroneously 

concluded they did, citing this 1850 census listing), for they had been married only a year 

earlier, in 1849:  John’s wife Sarah was, in actuality, this man’s third wife.  Nor was a 

daughter named Sarah included among the children John Crooks had had with his second 

wife, as those children are identified in a deed dated 1848.  Also, the children listed in the 

household of John Crooks in 1850 generally match, category by category, the children 

who were listed there in 1840 – except for this Sarah Crooks who was found there in 

1850 but not ten years earlier.12  Young Sarah does not appear to have been the daughter 

of John Crooks, therefore.  

 

Why would young Sarah have been living in the Crooks household instead of in that of 

Henry Rickabaugh?  The 1860 census reveals that Henry and Sarah Jane {Willard} 

Rickabaugh had a child born in 1851, so Sarah Jane may well have been pregnant at the 

                                                
12 Some researchers believe that John Crooks did have a daughter of his own named Sarah but that she died 
before 1850 – in fact, before the deed written in 1848.   
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time the 1850 census information was collected.  Perhaps the Crooks couple was caring 

for Sarah Elizabeth Rickabaugh during her stepmother Sarah Jane’s pregnancy.  Or 

perhaps Henry and Sarah Jane could not afford to support his earlier daughter, so John 

Crooks (who, judging from what the census indicates, was relatively well off) was 

helping out economically by caring for her.  Perhaps Henry’s second wife, or the Willard 

family with whom Henry and Sarah Jane were living in 1850, did not wish – for any 

number of reasons – to have Sarah Elizabeth around, and so she went to live with her 

maternal grandfather, John Crooks.  Perhaps she was simply staying in his home over the 

summer, and the census happened to be taken while she was there.  Or, perhaps Sarah 

Elizabeth’s father Henry did not intend to send her to school and John Crooks took 

custody of her to make sure that she would receive an education.  Any of these reasons 

could be the correct one, or there could be another reason we cannot imagine all these 

years later.13   

 

It is a bit troubling to see the apparent discrepancy in ages between the Sarah Crooks who 

is shown as ten years old in 1850 and our Sarah Elizabeth Rickabaugh, who probably was 

between five and seven years of age then.  On the other hand, her early marriage just nine 

years later, when she was still in her mid-teens, and a first child born just seven and one 

half months after that both suggest that Sarah may have been physically rather precocious 

                                                
13 It is worth remembering that although Henry Rickabaugh and his daughter were separated and residing in 
different townships of Greene County (Stafford and Washington, respectively), they lived only a few miles 
apart. 
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for her chronological age in 1850.  (This assumes that the date on her headstone is 

correct, and it may be off by two years or even more.)  Alternatively, it may very well be 

that her new step-grandmother did not know young Sarah’s true age.  In view of the fact 

that there may have been some confusion in the household – John Crooks actually was 

recently deceased when the census enumerator visited it in late August – an erroneous 

guess by someone seems like the best explanation for Sarah’s reported age.   

 

It is also troubling to see that our Sarah Elizabeth Rickabaugh is identified as Sarah 

“Crooks” on the 1850 census, but maybe the census taker mistakenly assumed that was 

her surname because she was present in the Crooks household.  Perhaps Sarah was not 

welcome in her father’s home and had been virtually adopted by the Crooks family – 

maybe even answered to the name of Crooks.  Looking ahead a bit, we will find that 

when Henry Rickabaugh left Indiana for Iowa sometime between 1851 and 1853 or 1854, 

his presumed daughter Sarah Elizabeth did not accompany him but, we can suppose, 

continued to live in the Crooks household until she married William Rogers Zink in 

1859.  It may be that she never again lived with her father Henry after he remarried in 

1848, or after her mother (Henry’s first wife) died sometime between 1840 and 1848.  It 

is hardly unknown, after all, for the children of a first marriage to feel unwelcome after 

the surviving parent remarries.  The fact that as an adult Sarah Elizabeth Rickabaugh 

dropped her first name and used Elizabeth instead may be a hint that there was some kind 

of ill will between her and her stepmother, Sarah {Willard} Rickabaugh, and that, even 
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though she had not been named for her stepmother, Elizabeth did not wish to be 

associated with or even to hear that given name. 

                         

Sarah may have been mature physically for her age, but her early marriage and pregnancy 

might indicate that she was a young woman who was rather immature emotionally.  

Certainly she had an unusual and possibly even traumatic childhood, and being left 

totally alone in Indiana – with no mother, grandparents, or siblings to fill the vacuum – 

after her father and his new family moved to Iowa between 1851 and 1853 or 1854 may 

have made Sarah more vulnerable than usual at that age.  Perhaps, therefore, she was 

eager to seek a permanent relationship sooner than she ordinarily would have and 

marrying William R. Zink seemed like a solution to her.  One wonders if such a 

circumstance would contribute to the couple’s later troubles and divorce we have learned 

about in an earlier chapter. 

 

We should conclude, I think, that if Sarah Elizabeth Rickabaugh was living in Indiana 

(consistently reported as her state of birth) in 1850, she was almost certainly the Sarah 

Crooks who was living with John and Sarah Crooks.  But might Sarah Elizabeth have 

been living in a different state, along with her parents, whose names we do not know?  I 

checked the most obvious states without success.  The most likely of them is Iowa, where 

there was a sizeable colony of Rickabaughs formerly from Indiana.14  Although the 

                                                
14 How I stumbled on this colony is an interesting lesson.  I originally looked in Iowa because of the 
evidently erroneous information on the 1880 census we encountered in an earlier chapter that William R. 
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various Iowa Rickabaughs (most of whom lived in Marion County) had a number of 

children who were born in Indiana, none of them had a daughter named Sarah or 

Elizabeth who was approximately the age of our Sarah Elizabeth Rickabaugh.  

Alternatively, might Sarah Elizabeth’s parents have died or departed Indiana without her, 

leaving her in the care of a relative there whose name we do not know?  If that was the 

case, it was not a relative living in Greene County, where I could not find Sarah Elizabeth 

even after a thorough, line-by-line search of the county’s 1850 census sheets.  Nor was 

she living with any other Rickabaughs in Indiana that we know about, or with any other 

family we can imagine housing her.15 

 

The most plausible explanation for Sarah Elizabeth Rickabaugh’s whereabouts in 1850, 

then, is that she was the female described as being ten years old who was living with John 

and Sarah Crooks.  Although we cannot be certain without definitely locating Sarah 

Elizabeth in 1850, it thus seems probable that she was the daughter of HENRY 

RICKABAUGH and his first wife, MARY {CROOKS} RICKABAUGH.  Let us now 

explore these two lines, beginning with the Crooks family. 

 

                                                                                                                                            
and Sarah {Rickabaugh} Zink had had a child born in Iowa.  I thought this might indicate that they had met 
in that state.  I probably would have found this Iowa Rickabaugh colony anyhow, but it is worth 
remembering that serendipity sometimes pays off. 
15 Only two of the five Rickabaugh females who married in Indiana between 1835 and 1845 were still 
living in that state in 1850; a third, Elizabeth, was living with her husband David in Iowa, as we have seen.  
None of them had our Sarah Elizabeth living in her household.  I also checked all the Crooks, Crook, and 
Crooke families in Greene County and the surrounding Indiana counties, but none of them had a Sarah 
Elizabeth listed with them, either.  Nor was Sarah Elizabeth Rickabaugh listed in 1850 with any of the Ohio 
Rickabaughs from whom the Indiana branch of that family derived, as we shall see later. 
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As we have seen, Mary’s father John Crooks had married Sarah – his third wife – in 

1849.  Mary was the product of the first marriage of JOHN R. CROOKS, who wed 

SUSANNA {WINAND} CROOKS in Jefferson County, Kentucky, on August 8, 1815.16  

Information contributed to the LDS estimates a birth year of 1793 for John Crooks, with 

that same Kentucky county as his birthplace.  This estimate is corroborated by the ages 

shown for him on censuses in 1820, 1830, 1840, and 1850.  Susanna Winand was 

probably born about 1794, since she is in the age column for 16 to 26 years of age on 

both the 1810 census (while she was still living with her father in Kentucky) and the 1820 

census (the only one we have for her while she was the wife of John Crooks). 

 

We turn now to an effort to identify Susanna Winand’s parents and their origins.  As one 

document written in German reveals, her father was a man named G. PHILIP 

WINAND.  (It is likely that this man’s given name was GEORG, but this must remain 

conjecture until complete documentation is found.  He evidently was known by his 

calling name, Philip.)  Philip’s wife, named MARGARETHA, presumably was 

Susanna’s mother, but it is possible he was married more than once and so we cannot be 

completely sure that she was Susanna’s mother.  The spelling of the family name Winand 

is also problematic, but the document referred to suggests that the original spelling might 

have been Weinand or Weiner before it evolved into Winand.  Searching for this family 

                                                
16 There is no documentation for a middle name for John Crooks, but his son John R. Crooks was called 
“Junior.”  We assume from that reference that his father was also named John R. Crooks unless this “Jr.” 
was used as a device for distinguishing between father and son.   
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in Kentucky’s neighboring states, Ohio and Indiana, turns up nothing useful.  (A history 

of early Greene County, Indiana, states that the Winand family came from Morgan 

County, Ohio, but I have found no evidence to substantiate this assertion.)  We must 

work with what we have in Kentucky, therefore.     

 

As we shall see, there is good reason to believe that the Philip Winand who was 

Susanna’s father was the man who died in Jefferson County, Kentucky, on November 29, 

1842, and was buried in the German Reformed Presbyterian Cemetery in Jeffersontown, 

Kentucky; this cemetery’s records state (slightly incorrectly, as it turns out) that Philip 

had been born on March 2, 1754.  The appraisal of his estate was filed two days before 

the end of December 1842.  Our first sighting of Philip Winand in Kentucky comes from 

his purchase in June 1795 of 150 1/2 acres on Beargrass Creek near Pope Lick in 

Jefferson County.  He would sell one-third of this property about a year later but, we 

assume, continued to farm the rest of it during the next couple of decades.  We do see 

him on the Jefferson County tax rolls in 1800, and he was enumerated – though as Philip 

“Winam” – on the census there in 1810.  He is shown as being older than forty-five years 

of age, his wife is in the column for 26 to 45 years old, and Susanna must be one of the 

three females shown in the two columns where a young woman around sixteen years of 

age in 1810 would have been recorded.   
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Ten years later, in 1820, Philip Winand appears again on the census in Kentucky, where 

he was enumerated in the Jeffersontown portion of Jefferson County.  Once more he is 

misidentified, now as Philip “Willand.”  He is listed just above his daughter and son-in-

law, John Crooks, who had married Susanna five years earlier.  Again in 1820 Philip is 

shown as being older than forty-five years, but his wife still had not yet reached that age.  

Curiously, there are a number of younger (age sixteen and under) persons in Philip’s 

household, just as there had been in 1810.  This is puzzling, because he and Margaretha 

are not known to have had any children born after 1800 – or after the mid-1790s, for that 

matter.   

 

Might Margaretha have died before 1800, after which Philip married a younger woman 

with whom he had these several children or else a widow who brought her own children 

into her marriage to him?  (If this is so, Winand researchers seem to be unaware of this 

second wife.)  Another possibility is that these children were those of a daughter of Philip 

and Margaretha who either died young or was widowed and needed to be taken in by her 

parents.  Whatever the explanation for this abundance of children, the close proximity of 

Philip Winand to John Crooks in 1820 would seem to confirm that this man was indeed 

Susanna’s father and we will just have to wonder about who those children were.   

 

Moving forward to 1830, we see that the census again records Phillip in the Jeffersonville 

area.  He is described as being between sixty and seventy years old, though he was 
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actually seventy-six years of age then.  This household has no female the age Margaretha 

would have been in 1830, so it is likely that she died sometime between 1820 and 1830, 

if not before.  Unfortunately, neither the German Reformed Presbyterian Cemetery nor 

any other source has death or burial information for Margaretha, so we can only guess 

when she died.    

 

Although he was not enumerated by name on the 1840 census, Philip Winand was 

probably the older man (now, correctly, shown as eighty to ninety years of age) in the 

household of a Jacob Winand in Jefferson County, Kentucky.  We know that Philip and 

Margaretha did have a son with that name.  As in 1830, there was no older female about 

Margaretha’s age on this 1840 census form.  In September 1834 Philip had sold the 

remainder (104 acres) of the land on Beargrass Creek he had purchased in 1795, which 

suggests that he gave up independent living during the early 1830s and went to live with 

his son Jacob and the latter’s family.  Beyond these land transactions and the censuses, 

we know almost nothing else about the Winands in Kentucky except that Philip was 

involved in a land claim case in 1818.   

 

Fortunately, one reference in Jefferson County to Philip’s having been a soldier in the 

Revolutionary War alerts us to check pension applications for veterans of this conflict.  

From Philip’s application we glean some important clues that will lead us forward – or, 

rather, backward, as we are examining where this man came from and who his own 
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parents were.  From the pension application, we learn that Philip was born near Reading 

(Berks County), Pennsylvania on March 10 (not March 2, as the cemetery records have 

it) in 1754 and lived in Little York, Pennsylvania.  “Little York” was a kind of nickname 

for the town called York in York County.  As a volunteer, Winand was enrolled in the 

Maryland Line in Hagerstown, Maryland, during the early summer of 1776 and was 

assigned to the newly conceived Flying Camp Battalion.   

 

The Flying Camp, comprised of 10,000 men drawn from several state militias (3,400 of 

them to come from Maryland), was attached to the Continental Line, but its members 

were not seen as regular, long-term, professional soldiers:  at this early point in the life of 

the republic, the Continental Congress was wary of creating a “standing army” and was 

determined to rely on volunteers and militia members as much as possible.  The Flying 

Camp itself was envisioned as a mobile reserve force, to be based in Perth Amboy, New 

Jersey, that General George Washington could employ on short notice to counter British 

initiatives in the strategic area between New York City and Philadelphia where, it was 

clear, so much of the war would be fought.  The concept of such a mobile unit would 

never be fully and successfully developed, however, and the Flying Camp would be 

plagued by poor equipment, training, provisions, morale, and discipline.   

 

When Private Philip Winand joined the Flying Camp in Hagerstown during the summer 

of 1776, one of the early crises of the Revolutionary War was developing.  The city 
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where the Continental Congress sat, Philadelphia, had been left largely unprotected as 

Washington’s troops and the British fought for control of New York City and its 

environs, a key link between New England and the South.  Winand identifies his officers 

in the Flying Camp as a Colonel [Henry] Shryock (sometimes spelled Shyrock), a captain 

he remembered as “Bundal” or “Bundel,” (perhaps an officer named Thaddeus Beall but 

more likely a captain named Henry Boettler), and a lieutenant named [Christian] 

Orendorff.  All these men are known to have been leaders in Maryland’s First Battalion 

of the Flying Camp, many members of which were, like Philip, of German descent, 

during the second half of 1776.  Why Philip Winand chose to make the trek from York 

County to Hagerstown, Maryland, in order to enlist is not known, but it may have been 

because the Flying Camp in Maryland was actively recruiting for a unit composed 

primarily of Germans.  Information in the scanty records of Maryland’s portion of the 

Flying Camp indicates that Winand’s unit was drawn mainly from upper Frederick 

County, an area that would that same year be designated Washington County, Maryland.  

This area borders Pennsylvania.  Unfortunately, Winand’s name is not among those listed 

in the few records that have survived. 

 

Winand’s pension application states that the Flying Camp was marched to Philadelphia, 

where it stayed for eight to ten days, then to New York City for “a few days.”  At about 

this time, Washington’s army lost a critical battle on Long Island, pulled out of New 

York City at the foot of Manhattan Island, and in mid-September retreated to the 
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highlands at the north end of this island.  Winand’s statement that his unit went up the 

Hudson River “by a circuitous route” and joined Washington’s forces at White Plains is 

consistent with the movements of that army in September and October 1776.  The records 

of the Flying Camp suggest that during some of this period of time it was involved in the 

frantic attempts to strengthen Fort Washington, the Americans’ principal fortification at 

the crest of the high ground here, and it could be that Philip was among those assigned to 

this detail.   

 

Next, Winand says that the Flying Camp “had a fight with the British” at White Plains, 

and indeed it did, in late October.  The British had outflanked Washington by sailing past 

Fort Washington and positioning their forces at New Rochelle, south of White Plains.  

Washington wanted to evacuate all of his troops in New York City but had been ordered 

by Congress to hold Fort Washington.  The American commander and his generals 

nevertheless decided to extract most of their fighting forces to avoid being surrounded 

and sought to bring the British to battle on more favorable terms.  Washington placed the  

bulk of his army north of the British, in Westchester County, with hills in his rear into 

which he could retreat if required.  Washington did leave garrisons to man the redoubts at 

Fort Washington and at Fort Lee, its counterpart across the river in New Jersey.  He 

moved his headquarters down to the village of White Plains, where the two armies would 

engage one another on October 28.   
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The militia of which the Flying Camp was a part was stationed on Chatterton Hill on the 

west side of the Bronx River, together with some artillery (commanded by a young 

captain named Alexander Hamilton).  When the battle began, this hill would constitute 

the right flank of the American army.  Through wind and rain, the advancing British 

drove their inexperienced opponents from this rather steep, wooded eminence and 

Washington decided to preserve his army by withdrawing it into the hills and then across 

the Hudson River into New Jersey, where he sought refuge.   The 5,000 American 

soldiers who crossed at Tarrytown and Stony Point were positioned at West Point and 

Hackensack, behind Fort Lee.  Meanwhile, some of the British forces had closed in on 

the now-isolated Fort Washington, which fell to them after a fierce struggle on November 

16.  Three days later, the British would also take Fort Lee, where, Philip Winand stated in 

his pension application, he was serving while the American fortress on Manhattan Island 

was captured by the British on the 16th. 

 

Unfortunately, that document is brief and short on details about all these things, along 

with what followed after the decisive battle at White Plains.  We know that Washington 

would continue to retreat through New Jersey until his masterful counterstroke at Trenton 

in late December, but Winand and the Flying Camp would not be involved in any of 

these events:  Winand declared that after the fall of Fort Lee he was marched home and 

discharged, having been on duty for eight months.  The records of the Flying Camp show 

that its members reached the end of their enlistment period on December 1, 1776, after 
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which they left their weapons in Philadelphia and returned to western Maryland.  In fact, 

the Flying Camp itself was disbanded at this time.  Henceforth, the Continental Congress, 

despite its reluctance, would come to rely more and more on regular troops enlisted for 

the duration rather than on a succession of militia units better suited as a home guard.   

 

It is also unfortunate that there is no official military service record for Philip Winand, so 

we cannot corroborate the testimony provided in his application, but what that document 

says seems fully compatible with known events.  Presumably Philip never re-enlisted in 

any other part of the Continental Army after 1776, or else he would have commented on 

that service as well half a century later in order to strengthen his application for a 

pension.  One reference in Pennsylvania’s records does suggest that he was a soldier from 

January 1, 1777, through 1781 by placing that time span next to his name, but there is no 

evidence to support this designation.  The Winands do appear to have been firm 

supporters of the Continental cause:  Philip’s brother, John, was a member of the German 

Battalion of the Continental troops as of August 1776; moreover, Philip and John’s father 

Jacob, whom we will meet presently, is listed among those who sent a cannon to the 

Pennsylvania Council of Safety in October 1776.           

 

(It is fortuitous for us, though, that one contemporary account provides a description of 

the uniform that members of the Flying Camp were issued.  That uniform included a felt 

hat, a yellow hunting shirt, a gray coat, a brown waistcoat, and red leather breeches.  So it 
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was, in the early months of the Revolutionary War, that an army could be outfitted in 

such completeness and style.  As this war dragged on, soldiers struggled to find clothing 

and footwear of any kind.  Philip Winand, lucky to have survived his short stint in the 

army unscathed, was also lucky that the conditions under which he served were less 

severe than they would be later on.)     

    

It was on May 6, 1833, that Philip Winand made the declaration required for an 

application for a pension for Revolutionary War service; he was at that time a resident of 

Jefferson County, Kentucky.  Such pensions had been authorized by Congress in 1832.  

His request was approved on May 30 in that year and Philip “Weinnand” was awarded an 

annual payment of $26.66 in recognition of his service in the Maryland militia.  His final 

pension payment  was made during the last quarter of 1842, which is consistent with what 

we know about his date of death.  It may have been fortunate for Philip Winand that 

although he did not have any documentation for his military service, or his discharge 

papers, he did have a stellar witness to attest to his character and veracity, as well as to 

sign the application as regulations stipulated:  the then-clerk of Jefferson County, Worden 

Pope.  We know that Philip lived near Pope’s Lick, which suggests that the men were 

neighbors and, possibly, friends. 

 

Returning to the 1840 census form on which Philip seems to be enumerated in his son 

Jacob’s household, we note that there is no mark in the form’s column designated for 
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recording those receiving such annual pension payments for their Revolutionary War 

service; this may have been nothing more than an oversight by the census taker, since 

Winand’s pension itself is well-documented.  (Alternatively, this unidentified older man 

was not our Philip but someone else who was living with Jacob Winand in 1840, perhaps 

his father-in-law, but if so where was Philip, who we know was still living in 1840?)   

 

Philip’s replies to the questions the pension application required him to answer also tell 

us that he had been living in York County, Pennsylvania, in 1776 and had continued to 

reside in that state until 1797, after which he moved to Kentucky.  His land purchase on 

Beargrass Creek in Jefferson County in June 1795 thus must have been made in 

preparation for the move Philip and his family would make a year or two later.  Winand 

also stated that he had a book in which his baptismal sponsor or godfather had recorded 

his date of birth.       

 

As for earlier generations of this Winand family, a thorough search for records about both 

Philip and his antecedents did turn up a number of families with this name or its variants 

(Winant, Weinand, Weynandt, and Wynant being the most common).  These families 

were concentrated in Pennsylvania’s York County, Chester County, and Lancaster 

County, all of which border Maryland.  The given names Philip and Susanna occur fairly 

often in these Pennsylvania families, which complicates matters somewhat, but this 

search did not yield much useful information:  so far as I can tell, there are no baptismal 
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or marriage records in Pennsylvania that definitely refer to our Philip, Margaretha, or 

Susanna their daughter.   

 

After inspecting the evidence that is available, I believe the most plausible candidate for 

Philip’s father is a man named John W. (doubtless originally Johan Wilhelm) Weinand, 

who lived in Paradise County of York County, Pennsylvania.  When John made his will 

in January 1790, he designated one of his two sons, Philip, as his executor; presumably 

this signifies that Philip was older than Jacob, the only other son named.  John’s will does 

not mention his wife, and so she was probably deceased as of January 1790.  Since John 

himself is found on the 1790 census in York County, he evidently died between August 

1, 1790 (the official date of the census) and October 29, 1791, the date this will was 

proved.   

 

It is noteworthy that a Philip Winand was recorded on the York County tax rolls in 

Paradise Township in 1779 (he owned 138 acres) and also was enumerated in that county 

on the 1790 census.  From this we judge that after his brief Revolutionary War 

experience he must have left the town of York and obtained farmland in rural Paradise 

Township, in the western part of York County.  The death of Philip’s – presumably 

widowed – father there in late 1790 or 1791 might go a long way toward explaining why 

a few years later a man in his forties would take his family from York County to 

Jefferson County, Kentucky.  But we must acknowledge that there is as yet no 
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incontrovertible evidence that these two Winands in Paradise Township were in fact 

father and son.  In addition, there are a couple of troubling gaps in the documentation that 

exists.  One is the absence of additional tax records placing Philip in Paradise Township 

from 1780 into the 1790s.  Another is the absence of a deed of sale during the 1790s for 

the 138 acres attributed to Philip Winand in 1779.   

 

It remains possible, therefore, that the Philip Winand in Paradise Township was another 

man with the same name and not the one we are researching.  If the circumstantial 

evidence presented here is correct, though, our Susanna Winand, who probably was born 

during the first half of the 1790s since she married John Crooks in 1815, would have 

been born in Paradise Township of York County, Pennsylvania, before Philip Winand 

took his family west to Kentucky.   

 

Johan Wilhelm Weinand and his family could have arrived in York County as early as 

the 1750s, as that newly created frontier county began to fill up with settlers, many of 

whom were Germans.  If Philip’s statements in his pension application are accurate, his 

parents were residing in Berks County in 1754.  To date, however, I have found no 

evidence that definitely places them in Berks County or any of Pennsylvania’s other 

eastern counties.  There is, for example, no Winand listed on the Berks County tax lists 

for 1752 and 1767.  But neither is there a will or administration in Berks County for a 

Winand male who might have been Philip’s father, and this is what we would expect if 
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Philip’s parents left that county for York County sometime after 1754 and subsequently 

died in Paradise Township there.   

 

It is intriguing to see that a Johan Wilhelm Winand and his wife, a woman named Anna 

Gerdraut, did have two children baptized in Berks County in October 1757 (Maria 

Ursula) and in April 1763 (Johannes Jacobi).  It is disappointing that there is no baptismal 

record for our Philip as well, but it is worth noting that the second of these baptized 

children, whose calling name was Jacob, could have been the Jacob who is mentioned in 

Johan’s 1790 York County will.  In addition, the source of this Berks County baptismal 

information is a minister’s list that begins in 1754, the year of Philip Winand’s birth, so it 

may be just our bad luck that this list does not contain Philip’s baptismal record along 

with those of the other two children.  It is also unfortunate that there seem to be no 

references whatsoever to a Gerdraut family in Pennsylvania’s surviving records.  This 

may indicate that Johan and Anna were married in Europe and that no members of her 

family ever came to America.     

 

To sum up:  it would appear that we can postulate a plausible, if tentative, connection 

between G. Philip Winand and the older Johan Wilhelm Winand of York County, 

Pennsylvania.  Perhaps more research will enable us to strengthen the connection – or 

else demonstrate that it is mistaken.  Hoping for the best, let us see if we can find Philip’s 
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presumed father among the Palatine Germans who arrived in Philadelphia during the first 

half of the 1700s:  is there a man with this name on any of the ship registers that survive?     

 

Indeed, there was such a immigrant named Johan Wilhelm Winand (here the family name 

was spelled Weynandt), who came to Philadelphia in 1751.  He arrived on the ship Two 

Brothers, Thomas Arnot, captain, on September 23 in that year, after a voyage from 

Rotterdam and Cowes.  Because our Philip Winand was born in early 1754, his father 

would have to have been born no later than about 1731 but more likely during the decade 

preceding that year.  The arrival in America of a young man named Johan Wilhelm 

Weynandt (possibly accompanied by his wife) about 1751 seems broadly consistent with 

what we do know about the Winand family we are researching.  An arrival in late 1751 

may also account for why there was no Winand on the Berks County tax rolls the very 

next year.  Unfortunately, the register for the Two Brothers does not give the ages of the 

passengers on this voyage, and neither does it identify any of the women or children who 

had been aboard it.   

 

There were no other arriving Palatine passengers with the surname Winand or some 

variation of it who had the given names Johan Wilhelm, so if we can definitely link our 

Philip to the older Johan who wrote his will in York County in 1790 we almost certainly 

have identified when the latter arrived in Philadelphia.  Conversely, if the proposed link 

between Philip and the Johan Winand who died in 1790 ends up being incorrect, there are 
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several other Winand immigrants about the right age to whom we might be able to tie 

Susann Winand’s father, Philip.    

 

These efforts to trace the Winands back to the family’s arrival in America have taken us 

well into the realm of speculation.  We cannot yet rule out the possibility that the Philip 

Winand we are interested in was a member of one of the other Winand families who lived 

during the 1700s in York County, Chester County, and Lancaster County in 

Pennsylvania, or from a Winand family that was living in another Pennsylvania or 

Maryland county – someone who left us with even fewer clues to follow than G. Philip 

Winand did.       

 

We return here to John Crooks and his wife Susanna Winand.  It seems possible that John 

served in a Kentucky military unit during the War of 1812, after which he married 

Susanna Winand, but the evidence about his possible service is too sketchy and too 

ambiguous for us to say for certain.17  We do know that in his later years John Crooks 

would become a man of some prominence in Greene County, Indiana:  he was elected 

county justice in November 1827 (evidently for a two-year term of office) and served as 

                                                
17 He might have been the John Crooks who was a private in Captain Samuel Kelley’s Company of the 8th 
Regiment (Callaway’s) of the Kentucky Mounted Volunteers between August 26 and November 9, 1813 
(for which Crooks was paid $19.87 and a horse allowance of $30.40).  Or he might have been the John 
Crooks who was a private in Captain William Quiray’s Company of the 8th Regiment (Wilcox’s) of the 
Kentucky Detached Militia from August 17 to December 28, 1812 (for which Crooks was paid $19.75).  
Since the former unit was camped at Limestone and the latter at Louisville, the second seems more likely – 
unless John Crooks served in both of them.  It bears noting that a Jacob Crooks also served in the first unit; 
as we shall see, our John Crooks had a brother named Jacob.  There are also service records for a John 
Crook, but from his times of service and the spelling of his name it seems likely that he was another man 
and probably not of interest to us. 
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sheriff between 1830 and 1834.  Crooks is sometimes described as having been a pioneer 

physician, too, but no medical college in Kentucky or Indiana with records from that time 

has any evidence that he was a graduate.  In addition, although the 1840 census indicates 

that John Crooks could read and write, both it and the 1850 census describe him as being 

engaged in agriculture, not medicine.  Can we fill in the gap between 1815 and the mid-

1820s, when John would settle in Greene County?  This is not an easy task.   

 

As we have seen earlier in this chapter, the 1820 census shows a John Crooks was living 

next to Philip Winand in the Jeffersontown portion of Jefferson County, Kentucky.  The 

specific location was Pope Lick.  According to Crooks family researchers (and the 1820 

census), John and Susanna had three children before she died – presumably sometime in 

1822 since he married Mary Stafford, his second wife, on January 9, 1823.18  (Since John 

and Susanna’s daughter Mary, the first wife of Henry Rickabaugh, was in the column on 

the 1840 census for those who were then 15 to 20 years of age, she must have been 

Susanna’s third-born, arriving sometime between mid-1820 and late 1822.)  John married 

his second wife Mary in Jefferson County, Kentucky, so it seems likely that he and 

Susanna had continued to live there during the early 1820s.  We know nothing more 

about their lives (and her death) in Kentucky.  The county’s tax rolls do suggest that John 

Crooks was renting, since he seems never to have been taxed for any land.   

                                                
18 The second wife of John Crooks was Mary {Stafford} Crooks, who lived between May 20, 1802, and 
sometime during the 1840s.  She was the daughter of Benjamin Stafford and Eva {Caress} Stafford, after 
whose family the township evidently was named. 
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Otherwise, Jefferson County’s tax rolls are not much help to us, in part because they are 

incomplete but also because in some of the tax years we discover there were two named 

John Crooks in that county.  This makes determining which one is ours a real challenge.  

A John Crooks is listed as early as 1817 (the 1815 and 1816 lists are missing), again in 

1818 and 1819, and then as late as 1825, except for three years – 1820, 1821, and 1824 – 

years when no John Crooks at all appears on the rolls.  These absences of any John 

Crooks from the tax lists leave us wondering about where our John and his family were 

living between 1820 and 1824.   

 

It seems possible that during these years this family was in transition between Jefferson 

County and Greene County, Indiana, where John Crooks and his second wife would 

ultimately put down roots.  Even though John and his family are observed on the 1820 

census in Jefferson County, that year’s census sheets for Knox County, Indiana, show 

that they could also have been enumerated in that county in 1820 – in the household of 

John’s father, Michael Crooks, who had moved to Indiana a few years earlier.  (Knox 

County adjoins Greene County.)19     

                                                
19 We should take note, however, that there are other possibilities.  There was a John Crook living in 
Lawrence County, Indiana, in 1820 who was sixteen to twenty-six years old, although Lawrence County is 
east of Greene County (whereas Knox is west of Greene) and so less likely to have been where our John 
was living in 1820.  There were also men named John Crooks or Crook living in other parts of  Kentucky 
and Ohio in that year, but the fact that our John’s likely father, Michael, had moved to Indiana by 1820 
probably narrows the field to Indiana.  It is interesting to note that the 1820 census lists three young “free 
colored” children in the household of John Crooks in Jefferson County, Kentucky.  Two of them are males 
under the age of fourteen, and the other is a female in this same age bracket.  These may well have been 
household servants, or perhaps apprentices.   Subsequent censuses have no listings similar to these in the 
household of John Crooks.   
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Michael’s household on the 1820 census shows sufficient adults and children in the 

proper age categories to include both his own and his son John’s known family members.  

Among the children in the Indiana household of Michael Crooks were four females under 

ten years old, one of whom could very well have been John’s daughter Mary, depending 

on whether or not she had been born at the time the 1820 census was made.  The woman 

shown as sixteen to twenty-six years old could have been Susanna, John’s first wife.   

 

If John Crooks and his family were in Indiana at least some of 1820, they did not stay 

there long:  a voters list for 1821 back in Jefferson County, Kentucky, includes both men 

named John Crooks.  The next year, 1822, only one of these men was recorded on the 

Jefferson County tax rolls, and the situation thereafter becomes even more difficult to 

figure out.  Both men named John Crooks reappear in 1823.    Neither of them is listed in 

1824, after which the rolls continue to have just a single John Crooks until long after 

1830, when we are certain that ours is permanently situated in Greene County, Indiana.  

Thus the John Crooks who continued to reside in Jefferson County from 1823 onward is 

very probably a false lead for us.   

 

This mix of incomplete evidence and supposition suggests a timeline something like this 

for John Crooks, the father of Mary Crooks.  He and Susanna remained in Kentucky even 

after his father Michael departed for Indiana about 1818.  Although the family was 
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enumerated on the census in Jefferson County in 1820, it may have been counted in Knox 

County as well.  After Susanna’s death in 1822, John and their children remained in the 

former county at least until 1823 (when he married Mary Stafford and appears on the tax 

list) or 1824 (when he is not on the tax rolls).  Some of Mary’s Stafford family were 

already living in Greene County by this time, which undoubtedly influenced John and 

Mary’s decision to leave Kentucky for good in 1823 or 1824 and to put down roots in 

Greene County.  We may never know the exact sequence of events and movements 

involving our John Crooks during the first half of the 1820s, which much have been and 

unsettled and difficult time for him – and for his young daughter Mary, whose birth might 

have contributed to her mother’s early death.  

 

Fortunately, things are clearer from 1830 onward, at least for a time.  John and his second 

wife, Mary {Stafford} Crooks, were living in Greene County, Indiana, according to the 

1830 census.  Both are shown as being thirty to forty years old, which is correct for him 

but a decade too high for her.20  In their household in 1830 were two females who were 

five to ten years of age and two more who were ten to fifteen years old; our Mary Crooks, 

born between 1820 and 1822, was probably one of the two females in the first of these 

categories.  Ten years later, the 1840 census properly classified John as forty to fifty 

years of age; his daughter Mary, having married Henry Rickabaugh in 1838, was no 

                                                
20 Ten years later, again in Greene County, Indiana, John is listed as forty to fifty years old and Mary is 
listed for a second consecutive time as thirty to forty years old, so the census enumerator in 1830 must have 
put her in the wrong age column:  she was actually twenty to thirty years of age in 1830. 
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longer listed in his household.  After John’s second wife died, sometime during the 

1840s, he married Sarah {Huffman} Crooks, a widow, on May 29, 1849.  This is the 

woman we see listed on the 1850 census.21   

 

About a year after their marriage, it would seem, John Crooks died in Washington 

Township of Greene County, Indiana.  The date of his death is often given as January 6, 

1850.  But the fact that he is listed on the 1850 census (which was supposed to have 

included only those persons who were alive as late as June 1, 1850, but not anyone who 

died after that date) and his absence from the Indiana mortality index for 1850 (which 

listed only those who had died during the twelve months preceding June 1, 1850) 

indicates that he probably died after June 1 – perhaps on June 6, 1850, a transcription 

mistake easily made when the two months are abbreviated.  John Crooks is buried in 

Stafford Cemetery, located near Marco in Greene County, Indiana.22 

                                                
21 The family name of John Crooks’s third wife was probably Polston, or possibly Andrews (sources 
differ).  I have not tried to find out more about John Crooks’s third wife, but I do know she was still alive 
as of 1860. 
22 The 1850 census shows John Crooks had real property worth $500.  At least some of his real property, 
apparently brought to their union by Sarah {Huffman} Crooks, was the west half of the southeast quarter of 
Section 22, Township 6 North, Range 6 West.  This property, also a fractional section because it adjoins the 
White River, was a little less than 61 acres.  (See slide 12057, taken in 2006.)  Earlier, on February 12, 
1835, John Crooks had purchased slightly over 68 acres in the west half of the north half of Section 33 in 
Township 6 North, Range 6 West, also in Greene County.  This land, another fractional section and just 
downstream on the White River from the Huffman property, cost John $85.16; he received his patent for it 
on August 1, 1837.  (See slide 12056, taken in 2006).  It was this land that John and Mary Crooks gave to 
their two daughters in 1838.  Exactly two years later, Crooks received a patent for another 40 acres:  the 
northwest quarter of the southeast quarter of Section 8, Township 6 North, Range 6 West.  He purchased 
this land on March 27, 1837, for $50.  (See slide 12055, taken in 2006.)  In addition, Benjamin Stafford, 
Mary’s father, gave her the north half of the southwest quarter of that same Section 8 in 1832.  Also see the 
USGS map for Lyons/Indiana for all three of the properties mentioned here.  See the USGS map for 
Sandborn/Indiana for the location of Stafford Cemetery; see slide 11970, taken in 2006, for the area of  
Stafford burials within the cemetery.  The estate records for John Crooks would probably resolve the 
confusion over his actual date of death (and might clear up some other mysteries as well), but for the 
present Greene County’s estate records are unavailable for research.   
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Operating on the hypotheses that Henry Rickabaugh and Mary {Crooks} Rickabaugh 

were Sarah Elizabeth’s parents and that John Crooks was her maternal grandfather, we 

will now take a closer look at the Crooks family.  The information contributed to the LDS 

stating that John Crooks was born in Kentucky about 1793 identifies his parents as a 

Michael Crooks and an unnamed wife who, this information also says, were married in 

Jefferson County, Kentucky, about 1791.  Other evidence, which we will consider in due 

course in this chapter, confirms that John was the son of Michael Crooks. 

 

The identity of the mother of John Crooks is unknown.  Some researchers believe that 

Michael married a woman named Elizabeth Nonemaker in Shepherdstown, Virginia (now 

West Virginia), about 1785, but the records for Berkeley County, Virginia, in which 

Shepherdstown was located in 1785, do not show such a marriage.  Kentucky records, 

however, show that Michael Crooks married an Eliza Nunnemacher in Jefferson County 

on August 20, 1799.  These two were surely the same woman, but Michael married 

Elizabeth or Eliza well after some of his children were born and so must have had an 

earlier wife when our John was born in 1793. 

 

This conclusion is confirmed by the couple’s age categories on the censuses of 1810 

through 1830, which indicate that Michael Crooks had a wife who was about a decade 

younger than he was (1760 to 1765 for him and 1775 to 1780 for her), as well as by the 



 33 

presence of young children in his household later than one would normally expect for a 

man his age.  My guess is that Michael was married either in Virginia (but not in 

Berkeley County) or in Kentucky sometime between 1780 and 1790, which would make 

this unknown woman the mother of John Crooks, who was born about 1793.  We have no 

idea whatsoever about this woman’s name, but based on what we know about the ages of 

Michael’s children and the date of his second marriage, that first wife must have died in 

1797 or 1798.  Eliza Nunnemacher is therefore almost certainly the name of Michael’s 

second wife, whom he indeed married in Kentucky in 1799, and with whom he had a 

second set of children. 

 

We have no information, either, about when Michael Crooks arrived in Kentucky.  The 

fact that he is not shown on Kentucky’s tax lists for 1790 is not conclusive evidence he 

did not reside in that state then, only that there is no record of his paying taxes there.  He 

is listed there for the first time, in Washington County (some distance southeast of 

Jefferson County and Louisville), in 1795, but there seems to be no other trace of his 

domicile in Washington County.  Michael, now identified as Crook, was living in 

Jefferson County, Kentucky, in 1800 (he paid taxes there on September 3 in that year) 

and in 1810, when he was in the census category for 45 years old or older (and so born 

before 1765).  Michael Crooks had in his household in 1810 two males in the columns for 

10 to 16 years old but none who were in those for 16 to 26 years old.  As in 1820, John 

was placed in the lower age category, which reinforces our supposition, based on the 
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1820 census, that he had been born in late 1793 and means he had not yet celebrated his 

seventeenth birthday by August 1, 1810.  Michael’s wife is shown as having been twenty-

six to forty-five years of age in that year. 

 

The tax records for Jefferson County show Michael Crooks in 1812, 1814, 1817, and 

1818.  (The records for 1815 and 1816 are missing.)  Michael owned no land when the 

first of these tax lists was made, but on the other three he was taxed for either 148 or 150 

acres on Pope Lick and for three or four horses.23  As we have seen, his absence from 

these tax rolls after 1818 suggests that he had moved to Indiana in that year or in the 

following one. 

 

The 1820 census confirms that Michael Crooks did leave Kentucky for Indiana; in that 

year and again in 1830 he was enumerated in Knox County, Indiana, which adjoins 

Greene County where his son John Crooks would eventually settle.24  On the former 

census he is said to have been a farmer forty-five years old or older (and so born before 

1775); on the latter census, which lists him as sixty to seventy years of age, his birth year 

works out to have been 1760 to 1770.  When all these censuses are compared, we can 

calculate that Michael Crooks was probably born between 1760 and 1765.25  Although 

                                                
23 See the USGS map for Fisherville/Kentucky for Pope Lick and slides 12921-22 for how it looked in 
2008. 
24 This may explain why when a Michael Crook was granted 150 acres in Kentucky on November 23, 1818, 
no residence was listed for him:  he was already residing in Indiana.  Alternatively, this may have been 
another man with the same name. 
25 In fact, there were four men named Michael Crooks living in Knox County in 1830, but only one of them 
was old enough to have been the father of John Crooks. 
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John evidently was living with his father in 1820, as we have seen, by 1830 he was the 

head of his own household.  Michael’s wife was put in the age categories for 45 years old 

or older in 1820 and 50 to 60 years of age in 1830.    

 

We do not know exactly where in Knox County Michael Crooks lived, but we may get a 

clue about this from the records of the Church of Christ of Burkeville, in Washington 

Township:  a Michael Crooks was among those who organized the church in the town of 

Burkeville on March 11, 1832 (in part over dissatisfaction with the stance of the Baptist 

church, to which these people had belonged, on the issue of slavery).  There were two 

other men named Michael Crooks in Knox County at about this time, however, and so we 

cannot be certain that it was our John’s father who helped to found this church.    

 

Michael Crooks is not listed by name on the 1840 census for Indiana, but a tally of 

Revolutionary War pensioners taken that year shows that Michael Crooks, age eighty 

years, was living in the household of a James Harland in Jackson Township of Clay 

County, Indiana.  Harland was his son-in-law.  Sure enough, the census for 1840 not only 

shows a man eighty to ninety years of age living in that household but also identifies him 

by name in the space on the second sheet where such veterans were to be identified.  

(There was no older woman in the household, and so it is probably safe to conclude that 

Michael’s second wife, Eliza, had died since 1830.)  Since Michael Crooks is not listed 

on the census ten years later, in 1850, we are probably correct in concluding that he had 
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died between 1840 and then.  According to a survey of graves of Revolutionary War 

veterans, Michael Crooks is buried in Cottage Hill Cemetery in Brazil, Clay County, 

Indiana.26   

 

Despite some small inconsistencies in what we know about MICHAEL CROOKS 

(primarily the age categories in which he was placed on some censuses), I believe that he 

should be considered the father of our John Crooks.  The identity of John’s mother is not 

known. 

  

Given the migration patterns that populated Kentucky, this Michael Crooks in Kentucky 

probably came there from North Carolina, Virginia, or Pennsylvania.  Information 

contributed to the LDS points us to two candidates.  One is the Michael Crook born in 

Franklin County, Virginia, about 1770, but the evidence is clear that our Michael was 

instead the Michael Crooks born near Philadelphia, Pennsylvania, about 1760:  it was this 

man – then living in Knox County, Indiana – who on September 13, 1838, applied for a 

pension for his military service during the Revolutionary War.  He was not enumerated 

                                                
26 Harland too was gone in 1850, so it is possible (but unlikely, given Michael Crooks’s advanced age) that 
he and Michael had moved to another state after 1840.  Neither man is on the 1850 census in any state.  See 
the USGS map for Brazil West/Indiana for the location of Cottage Hill Cemetery.  There is no grave 
marker for Michael Crooks, who presumably was buried in the oldest portion of this cemetery.  For an 
overview of that portion of the cemetery in 2006, see slide 11953.  Although one person in Harland’s 
household in 1840 could read and write, it was not Michael Crooks:  he could only make his mark on his 
application for a pension. 
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on the special census of such veterans taken in 1835; perhaps it was this census, though, 

that gave Michael Crooks the idea of applying for a pension.27   

 

From Michael’s pension application in 1838 we learn a considerable amount.  After 

mentioning that he had been born near Philadelphia in 1760 (which is consistent with the 

birth dates shown for him on various censuses), Michael Crooks states in his application 

document that he moved with his parents to Loudoun County, Virginia, and then to 

Berkeley County, Virginia.  The latter, part of Virginia’s Frederick County until 1772, is 

now located in West Virginia’s eastern panhandle.  Taking a literal interpretation of the 

application’s statement, he and his parents may have moved to Berkeley County in that 

same year, 1772.   

 

The application of Michael Crooks goes on to say that he enlisted in the Continental 

Army for three years at Shepherdstown, Virginia (now West Virginia), in January 1781.  

He was enlisted by Captain Henry Betinger and served in General Peter Muhlenberg’s 

army under a Major William (?) Gray and a Captain James Kirkpatrick.  Muhlenberg, a 

minister from the Shenandoah Valley, was one of the most well-known officers of the 

Continental Army.  Less well-known was a German-American Continental Army officer 

named Henry Betinger, who commanded militia forces in the Shepherdstown area at this 

                                                
27 See the discussion of this pension act, passed by Congress on June 7, 1832, in the later chapter relating to 
Matthew McCammon.  The 1832 act was intended to recognize what was thought to be the handful of 
veterans still alive.  The number of applicants far exceeded expectations, however, and this is what led to 
the special census in 1835.  This census confirmed that the high earlier response had been legitimate. 
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phase of the war.  (I have been unable to identify the other two officers, Gray and 

Kirkpatrick.)  Betinger’s journal does not mention a Michael Crooks but does list as a 

member of his unit a private named Henry Crook.  This Henry Crook was born in 

Frederick, Maryland, but, like our Michael Crooks, resided in Berkeley County, Virginia, 

at the time of his enlistment.   

 

Michael’s application also states that he spent the next six months of 1781 in Winchester, 

Virginia, where he guarded Hessian prisoners.  Many of the 1,600 Hessian prisoners there 

had been (literally) farmed out to families in the Shenandoah Valley, who used their labor 

in the fields.  Other Hessians were housed in a barracks on the farm of a family named 

Bush near Round Hill, about four miles west of the town of Winchester.   (Some of the 

Hessians had been taken captive at the Battle of Saratoga in New York in 1777 but were 

held in Charlottesville, Virginia, until late 1780; others had been captured at the Battle of 

Cowpens in South Carolina during the first month of 1781.)  In mid-1781, when British 

cavalry forces seemed headed to Winchester to try to rescue the prisoners, they were 

marched north to Frederick, Maryland, by way of Shepherdstown.  At that point General 

Daniel Morgan assembled an American force to march to join up with General Lafayette 

and his army in what would become the climactic battle of the war at Yorktown, 

Virginia.  All of this is broadly consistent with what Michael Crooks describes in his 

application.28 

                                                
28 See slide 10641 for a view in 2004 of where the barracks stood at Round Hill, Virginia.  There are some 
indications that General Daniel Morgan, who commanded the forces in Winchester, used the Hessian 
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In early October 1781, Michael declared in that document, he was among those who were 

marched toward Yorktown to reinforce General George Washington’s forces in their 

showdown with the British general, Lord Charles Cornwallis.  This, too, corresponds 

with what we know a unit from Berkeley County did at this stage of the conflict.29  When 

Michael and the other militiamen had gotten as far as the Point of the James River,30 they 

received the news of Cornwallis’s surrender and were instructed to cast lots to see which 

soldiers would continue in uniform and which ones would be sent home.  Crooks was 

among the lucky ones to be discharged, had his discharge paper signed by General 

Muhlenberg, and went home.  His application notes that he gave the discharge paper to 

his mother but that she had lost it.   

 

Unfortunately for Michael Crooks, the War Department rejected his request for a pension 

on the grounds that he had not served the requisite six months as a militiaman, although 

the period from January to October is longer than that.  Does the fact that he is on the 

1840 census of veterans indicate that he, like our Joseph Powers, subsequently got the 

                                                                                                                                            
prisoners to build his house, Saratoga, and possibly the Burwell-Morgan Mill (built 1782-85) where I was a 
volunteer miller.  Both of these stone structures still stand in Millwood, Virginia.  It is at least possible that 
Michael Crooks was detailed to guard them while they worked on these buildings.  The pension act 
required a testimonial from a clergyman, and Michael’s includes one from a David Marford of Lawrence 
County, Illinois, just across the Wabash River from Clay County, Indiana.  Perhaps this man had once been 
Michael’s minister in Indiana. 
29 In May 1781 an officer named George Betinger, possibly a relative of Henry Betinger, led a militia 
company from Berkeley County to the siege of Cornwallis’s army at Yorktown, Virginia.   
30 A military map of the time shows this place was where the Rivenna River joins the James River, near 
Columbia, Virginia.  Here on the extensive floodplain along the former river the American army had 
established a base for storage of supplies, for encampments, and for drilling its soldiers.  See digital images 
00871-00873 for 2010 views of the juncture of the two rivers and the floodplain areas the army used.  
These areas were used in a similar way during the Civil War.  
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decision overturned, or simply that Michael told the census enumerator he was a veteran 

of the Revolutionary War even though he had been judged not eligible for an annual 

payment?  I think the latter explanation is the correct one. 

 

Undoubtedly there was another, more fundamental reason for the War Department’s 

rejection of Michael’s petition.  Although the experiences Michael described in his 

application are broadly consistent with what we know actually occurred, there is no 

documentary evidence whatsoever, in service records and muster rolls in the National 

Archives, for instance, that Michael ever served in a military unit during the 

Revolutionary War – not just for the nine months he claimed but for any period of time; 

nor can any information about the two officers he mentioned, Kirkpatrick or Gray, be 

found in these records.   

 

An interesting angle on this matter comes from our knowledge that Henry Crook – 

judging from his birthplace and residence, a man who was probably our Michael’s 

younger brother – did serve under Captain Henry Betinger.  We also know that the 

experiences of Henry’s unit were similar to those Michael cites in his application.  Did 

some or all of Michael’s comparable wartime service simply fail to get into military 

records, presumably because his unit was only an informal militia unit that did not create 

muster rolls, pay rolls, and similar documentation?  Did Michael actually serve alongside 
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Henry, only to have his records go missing?  Or did Michael fabricate a Revolutionary 

War record in an unsuccessful effort to secure a pension? 

 

It is impossible to answer such questions now, but there is no getting around the fact that 

nothing documents Michael Crooks or his military service except his own application.  

Nor can we ignore the reality that the War Department rejected that application, even 

though he claimed to have served more than the minimum length of time.  Does this 

indicate that the War Department was skeptical about the validity of his service but used 

the diplomatic response that he had not served long enough to be eligible?  (Michael’s 

lack of a discharge paper cannot be overlooked, either.)  It seems possible that a half-

century after the War of Independence, Michael “borrowed” some of his brother’s 

experiences in order to obtain a pension for himself, or at least used them to make his 

own meager record look better.  Michael may have heard those war stories told so often 

for so long that he came to believe he had been there too.  We cannot escape the 

possibility, then, that Michael Crooks never served at all.  In any case our task is not to 

judge or censure him, just to understand what actually happened. 

 

Before we leave the later Crooks generations in search of their antecedents, we will pause 

to consider a bit of family lore about their movements during the years immediately after 

1815.  The tradition is that John’s older brother, Jacob Crooks, met and married his wife 

in Ohio while he was visiting family members there soon after the War of 1812 ended, 
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after which Jacob moved his family to the vicinity of Terre Haute, Indiana.  My research 

has established a definite connection between Michael and his sons and the several 

Crooks families living in Muskingum County, Ohio – families that were headed by our 

Michael’s five brothers, who had moved from Berkeley County, Virginia, to Ohio 

beginning in 1797.  A Jacob Crooks who married in Muskingum County in December 

1816 was not, however, the son of any of these five brothers.  In fact, a contemporary 

marriage notice and other information in Muskingum County verifies that this Jacob, like 

our John Crooks, was the son of Michael Crooks of Kentucky.   

 

Muskingum County was in the midst of the Revolutionary War bounty lands located in 

Ohio, and one wonders if Jacob Crooks might have gone to inspect or even settle upon 

land his father, Michael, hoped to claim for his service during the war; if so, might our 

John Crooks have accompanied Jacob?  Or did the two brothers serve in this part of Ohio 

during the War of 1812 and return there to see if they could find good land?  (Neither 

brother filed for public land in Ohio.)  Perhaps they just wanted to visit their Crooks 

relatives in Ohio – a supposition strengthened by the tradition that Jacob did not get along 

with his stepmother, the younger second wife of Michael Crooks.  The family story also 

suggests that Michael went to Ohio with his sons, but there is no evidence to confirm this.  

The absence of any tax records for Jefferson County, Kentucky, for 1815 and 1816 leaves 

us wondering who went to Ohio, and when, but it is clear that this brief sojourn in Ohio 
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had to have taken place during those two years because both Michael and John Crooks 

are on the rolls in Jefferson County from 1817 forward. 

  

We now take up the hunt for the parents of Michael Crooks.  From his application for a 

pension and other sources, we know that this couple lived first in the Philadelphia area 

(which would include such Pennsylvania counties as Bucks County, Berks County, and 

Lancaster County in addition to Philadelphia County itself) around 1760, then later in 

Loudoun County and Berkeley County of Virginia (the latter now in West Virginia).  

There is also reason to think that they lived in Frederick County, Maryland, for a time.   

 

We begin in Berkeley County, where we find the will of a Jacob Kruck, Sr., a carpenter 

who died in 1795.  This man’s will was prepared on July 24, 1795, and was filed less 

than two months later, on September 22 in that same year.  It names a wife, Elenore, and 

seven “surviving children,” who included a married daughter, Molly Spring, and six sons:  

Jacob, Jr., John, Michael, Henry, Andrew, and Peter.  This man is the only Kruck or 

Crooks who lived in Berkeley County at that time and could have been Michael’s father.  

The five brothers of the Michael named in Jacob’s will were, as we have seen, the five 

Crooks males who were later living in Muskingum County, Ohio, so it is clear that we 

have found the father of our Michael Crooks:  JACOB KRUCK.  We do not know 

Jacob’s date of birth, but it was no later than the early 1730s, which as we shall see 

indicates that that he was born in Germany.   
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The wife Jacob calls Elenore in his will was identified in other contemporary documents 

as ANNA CLARA NOLLIN.31  Some documents in Berkeley County identify her as 

Anna Clara and others use the name Elenore.  Since the names were used interchangeably 

for her during the same time period, it is clear they all referred to the same woman, who 

from other evidence we know was Anna Clara Nollin.  We can only estimate – the 1730s, 

perhaps? – when Anna Clara was born, but her birthplace was almost certainly in 

Pennsylvania.  She died sometime between October 5, 1804, when she attended a vendue 

sale of household effects (some of them described as “old”) – tools, farm equipment, 

animals, and crops “in the barn” – and December 21, 1807, when her son Peter and his 

wife sold property that Anna Clara and Peter had together received under the terms of 

Jacob Kruck’s will.  Late 1805 is a good guess as to Anna Clara’s date of death, as 

another sale disposed of crops standing in the fields (evidently located at the couple’s 

farm near Shepherdstown) took place then. 

 

Jacob Kruck was a man whose surname was in transition while he lived in Berkeley 

County – as so many other surnames were during the years when the American colonies 

made the transition to states in an independent nation.  Some of the county records refer 

to him as Jacob Crook or Crooks, and his will is cross-referenced as Crooks in the county 

                                                
31 Anna Clara’s original name may have been something else yet.  Documents we will consider later called 
her “Annicolor,” which makes one wonder if both Elenore and Anna Clara were Anglicizations of a 
German name.   
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clerk’s index.  (In one instance a document calls him Crook but is found in the K section.)  

It is clear, then, that our Jacob “Crooks” was a German originally named Kruck who 

found his name Anglicized to Crook or Crooks but who chose to use the original spelling 

of his name when it came to settling his affairs.  (The German origins of Michael Crooks 

help to explain why he was selected to guard Hessian prisoners.)   

 

Although Jacob Kruck does not appear to be on the Berkeley County list of tithables for 

1774, tax and other records document his presence there from at least the early 1780s 

onward.  He is not found as either a grantor or a grantee in the county’s early deed books 

but is shown in its land books from 1785 through 1789 as the owner of 67 acres – not a 

large property, but probably an adequate size for a skilled tradesman like a carpenter.  He 

does not appear again in the land books, making one wonder if he was relieved of the tax 

levy after 1789 because of his age or an infirmity.  The land books make it clear that 

Jacob’s 67 acres were in the eastern section of the county, in the portion that is now 

Jefferson County, West Virginia, which accords with the statement in the pension 

application of Michael Crooks that his family lived in that county. 

 

Records of the Lutheran church in Martinsburg, Berkeley County’s principal town, show 

a Jacob Krug family was active in that church as early as 1782.  Jacob, Jacob, Jr., and 

Peter Krug are listed as members in that year; Jacob, Jr., Elizabeth, Peter (described as 

“filus,” perhaps Jacob’s brother), and Anna are shown as having been communicants in 
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1794 or 1795.  This may have been our Jacob Kruck and family, but the ages do not seem 

quite right, there was no Elizabeth that we know of in our Jacob Kruck’s family, and all 

the other sons – Andrew, John, Henry, and Michael – are not mentioned in the church 

records.  In addition, this church would have been some distance from the eastern part of 

Berkeley County.  On the other hand, I have not found any evidence of a Krug family in 

that county at this time, and the confusion of names may reflect the church’s preference 

for formal given names instead of those the family used on a daily basis.  The evidence 

thus is inconclusive, but I am inclined to think this was in fact our Jacob Kruck and his 

family.   

 

Berkeley County’s personal property rolls from 1782 (the first year for which they exist) 

through 1795 show Jacob Kruck having owned anywhere from one to six horses and four 

to eleven head of cattle.  Thus although we cannot be specific about when Jacob moved 

to Berkeley County, we can document his presence there as early as 1782.  Jacob is not 

found in any records in Frederick County, Virginia, from which Berkeley County had 

been created in 1772. 

 

Toward the end of his life, on April 29, 1795, Jacob Kruck paid off a bond to the trustees 

of the town of Martinsburg for his purchase of Lot 160 in that town.  He died a few 

months later.  This property, mentioned in his will, was confirmed to Anna Clara and the 

couple’s youngest son, Peter, by the town trustees on October 25, 1795 – provided they 
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would build a residence on it.  My guess is that Jacob and his wife had moved from their 

67 acres into a rented property in Martinsburg:  his administration account shows he had 

been paying rent when he died, and the second sale mentioned above, a decade after his 

death, shows that “old” household goods had been left behind at a working farm.  

Perhaps Jacob and his wife had been renting the farm out, which might account for the 

final sale – of crops standing in the field – at the end of the 1805 growing season.  Jacob 

made Peter the sole heir of his property after Anna Clara died, and so Jacob may have 

deeded his property to Peter in return for the latter’s promise to care for his mother after 

his father’s death.  This conclusion is supported by the fact that after selling the town lot 

on December 21, 1807 (unlike in 1795, Anna Clara was not a party to this transaction), 

Peter and his wife followed the other Crook brothers to Ohio.32 

 

Returning to how the Crooks – then Krucks – got to Berkeley County, we know from 

Michael’s pension application to look next in Loudoun County, Virginia, east of Berkeley 

County.  The Virginia tax rolls from about 1750 onward list several men in Loudoun 

County who bore the name Crooks.  Of prime interest to us is the Jacob Crook on the 

those lists in Shelburne Parish of Loudoun County from 1771 through at least 1774.  This 

parish is in the northwestern corner of that county, where it abuts the portion of Frederick 

                                                
32 Lot 160 is on the southwest corner of Martin Street and College Street.  See slides 10639 and 10640 for 
views of this lot in 2004.  What happened to Jacob’s 67 acres (and how he got that property in the first 
place) is not clear.  I checked all the relevant deed books without success, including books of re-recorded 
deeds and books of unrecorded deeds discovered much later in pigeonholes.  Some of the early deed books 
are missing, and that may account for the absence of a deed of purchase by Jacob Crooks.  The Berkeley 
County land books suggest that Peter Crooks may have owned the 67 acres as late as 1805, but there is no 
deed of sale for this property; perhaps Peter continued renting it or else simply abandoned it when he left 
for Ohio.   
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County, Virginia, that would become Berkeley County in 1772; Shepherdstown is not far 

from where the two counties touched.  It seems quite plausible, then, that this was our 

Kruck or Crooks family.  Although the listings are for Crook and not Kruck, we must 

keep in mind that Jacob’s name may often have been Anglicized in Loudoun County, 

which had fewer German inhabitants than Berkeley County did.  The fact that the name is 

Crook and not Crooks actually should strengthen our conviction that the man in question 

was a Jacob Kruck.33 

 

Can we determine when Jacob Kruck and his family came to Loudoun County?  We 

know that Michael’s presumed brother Henry Crook was residing in Berkeley County 

when he enlisted during the winter of 1782-83 but had been born, he said, in Frederick 

County, Maryland.34  Henry’s approximate date of birth would have been during the 

1760s.  Is there any other evidence that Jacob Kruck and his family lived in Maryland 

then?  Several things attract our notice.  First, in 1763 a Jacob Crook was a witness in a 

naturalization of several Germans, but the apparent location of this event – in northern 

Frederick County close to the Pennsylvania border – and the continuing presence of 

                                                
33 The elder Jacob Kruck’s son Jacob and that son’s wife evidently had lasting ties to the New Jerusalem 
Evangelical Lutheran Church in Lovettsville, Loudoun County, Virginia (where they are in the records in 
1786 and in 1804). This would seem to increase the chances that the Jacob Crook found in that county 
during the early 1770s was our Michael’s father. 
34 Another Henry Crook from Frederick County is easily confused with Michael’s brother with that name.  
This other Henry served in both Maryland and Virginia units during the Revolutionary War (after which he 
was awarded a pension by Maryland and land by both states).  He was wounded severely enough (at the 
Battle of Guilford Courthouse in 1781, when his general was Daniel Morgan) that he was awarded a 
substantial U.S. pension as an invalid during the early 1800s.  He later moved to Washington County, 
Virginia, and died there in 1819.  Could he have been the Henry Crooks who also enlisted in 
Shepherdstown during 1782-83?  This is possible but improbable if he had been so severely wounded in 
1781.  Most likely there were two men named Henry Crooks, the other being our Michael’s brother, who 
served only briefly in Betinger’s militia unit.     
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another Crooks family in that area both argue against this witness having been our Jacob 

Kruck.  In addition, a Jacob Crook reported a stray animal on his property in Frederick 

County in January 1770, but that county is quite large and there is no indication of 

exactly where in the county this Crook lived.35 

 

More encouraging are the records of baptisms at the Lutheran church in Frederick, 

Maryland, which included as well baptisms not only at the church in the Monocacy area 

of Maryland but throughout a wide area of Pennsylvania, Maryland, and Virginia.  Seven 

times between April 1772 and October 1783, Jacob and Anna Clara Krug (as it is spelled 

here), either together or separately, were the sponsors or the parents in these baptismal 

records.  Anna Clara is sometimes listed as Gloria or Anna Gloria, but it is clear the 

woman being referred to was Jacob’s wife.  Does this mean that this couple lived in 

Maryland during this period?  In view of the close proximity of northwest Loudoun 

County, Virginia, and southern Frederick County, Maryland, we cannot say on which 

side of the Potomac River the Krugs were actually residing at any particular time.  The 

whole region, on both sides of the river, functioned as a single community.  In addition, 

as we have seen in other chapters, it was common for a visiting minister to roam widely 

and then file baptismal (and other) information when he returned to his own church.   

 

                                                
35 The Nonemakers (evidently a German Nunnemacher family) were in both the Philadelphia area and the 
Frederick County, Maryland, area where the Crooks family resided – including Frederick County during 
the 1780s, so it is possible the two families had known each other for some time before 1799.  There is no 
specific evidence, however, that they had met before Michael’s marriage to Elizabeth or Eliza in Kentucky 
in that year. 
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My guess is that Jacob and his family lived on the Maryland side during the late 1760s, 

moved to Virginia during the early 1770s, and then migrated westward into eastern 

Berkeley County (now Jefferson County) by the mid-1770s.  The fact that Jacob is not on 

the Maryland state censuses in 1776 and 1778, or on the list of those signing oaths of 

fidelity in Maryland during the late 1770s, supports the idea that the family was by then 

living in Virginia.  Jacob and Anna Clara were sponsors at baptisms at the Reformed 

Church in Shepherdstown, Virginia, in June and July in 1783, which seems consistent 

with their having settled in Berkeley County before then.36 

 

Looking earlier still, we turn our attention to Pennsylvania, where Michael Crooks said in 

his pension application he was born.  Here we find a Johan Jacob Krug (as it is spelled in 

this instance) who, on August 17, 1755, married a Clara Nollin at Augustus Evangelical 

Lutheran Church at Trappe, then in Philadelphia County (now Montgomery County), 

Pennsylvania.37  The fact that Clara’s father was named Michael helps to confirm that we 

have the right couple.  Strangely, although Jacob and Clara themselves appear twice more 

in the records of the New Hanover Lutheran Church nearby (in 1761 and 1762), and 

although they had a daughter (not Molly but Catharina) baptized in Trappe in November 

                                                
36 Jacob’s youngest son, Peter, married his wife in Frederick County, Maryland, in 1801, so perhaps the 
Crooks family had kept up its ties here as well.   
37 The officiating minister was Henry Melchior Muhlenberg, father of the minister named Peter 
Muhlenberg under whom Michael Crooks said he served during the Revolutionary War.  The presence of a 
large Spring family in the Augustus Evangelical Lutheran Church, which still stands, also supports the 
conclusion this is the right Kruck family:  Jacob and Anna Clara’s daughter Molly married a Spring, and 
the Springs moved on to Ohio with the five Crooks brothers.  The Spring and Nollin families appear in the 
Maryland church records cited above, too, another indication that we have the right Crooks or Kruck 
family. 
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1762, the records of neither church show the baptism of any male children – including 

our Michael Crooks.   

 

Assuming that Jacob listed his sons in birth order in his will, as it would seem he did 

from what we do know about their birth sequence, Jacob, Jr., and John ought to have 

been born and baptized prior to 1760, and Michael should have been baptized in that year 

or the next; certainly it is unrealistic to expect that Jacob and Anna Clara did not have 

their first child until 1762, seven years into their marriage.  In addition, the Krucks were 

evidently churchgoers, so it seems strange that these baptisms were not recorded.  Did the 

couple attend a church other than the two we have mentioned between 1755 and 1761, so 

that the first three children (Michael and his two elder brothers) were baptized there?  It 

seems more likely that the three boys were not baptized for some reason until 1762 or 

later, probably because the Krucks had moved on to a place (further south or west in 

Pennsylvania or in Maryland?) we do not know about – a place that did not have either its 

own church or a visiting minister.  Confirmation for this theory comes from a baptismal 

record in the papers of Jacob Lischy, a Reformed Church pastor who served at least a 

dozen congregations in York County, Pennsylvania (which then included what is now 

Adams County as well).  Lischy’s records show that Michael Krug, the son of Jacob and 

Anna Clara {Noll} Krug, was baptized on December 27, 1765.   
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Summing up, we can propose a scenario something like this:  Michael was born close to 

Philadelphia in 1760 or soon afterwards, during the period (about 1755 to about 1762) his 

parents were living somewhere near Trappe or Gilbertsville (home of New Hanover 

Church, ten miles from Trappe).  The Kruck family moved to the southwestern frontier 

(either to York County, Pennsylvania, or to Frederick County in adjacent Maryland) not 

long after Catharina was baptized in November 1762 but before Henry was born in 1765.  

The family then took the opportunity to have Michael – and perhaps other children – 

baptized by Lischy, the visiting minister, who probably served the faithful on both sides 

of the boundary separating Pennsylvania and Maryland.  It would come as no surprise, I 

believe, if we were to learn that the Krug property was in the area that was, as we saw in 

an earlier chapter, still being disputed by the two colonies.  A final decision on that issue 

must await the discovery of further evidence. 

 

As a final note on Michael Crooks, we should express the caution that his statement about 

his year of birth cannot be fully trusted.  It is possible that he fibbed a bit to inflate his 

age when he enlisted in 1781 (he would not have been alone in doing so) and maintained 

the fiction when he applied for a pension.  It is also possible that Michael was only 

guessing when he was born, or remembered the year incorrectly in 1838.  Thus it is 

possible, too, that he was born in either York County, Pennsylvania, or Frederick County, 

Maryland.  My own hunch is that Michael Crooks was born closer to Philadelphia than 

this during the early 1760s, but we may never know the truth.    
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Before we address the antecedents of Jacob Kruck, we will pause to consider Anna 

Clara’s parents.  She was the daughter of JOHAN MICHAEL NOLLIN
38 and a woman 

whose name is shown only as ANNA BARBARA in the Augustus Evangelical Lutheran 

Church’s records in 1755.  In Lischy’s record of the young Michael Krug’s baptism in 

1765, the female sponsor whose name appears with that of Michael “Noll” was a woman 

named Anna Margaret Fischborn.  We cannot be sure that this second sponsor was 

Michael’s wife, but the similarity of her given names in the two original records suggests 

that either “Barbara” or “Margaret” could simply have been an error in one of these 

documents.  But because she was identified as Fischborn rather than as Noll, it seems 

more likely that she was not Michael Noll’s wife but a relative or friend who had been 

invited to sponsor young Michael.  (Could it be, though, that Lischy chose to refer to 

Michael’s mother by her own family name instead of by her married name?  Without 

documentary evidence we can only speculate about this, but it is an intriguing thought.)  

A study of these records shows, too, that the Krugs and the Nollins were not only closely 

associated but intermarried.  That relationship will help us to tie our Berkeley County 

Jacob Kruck or Krug to a man of that name who was among the Palatine immigrants. 

 

German naming conventions strongly suggest that Jacob’s father was named Johannes.  

Looking at extant ship records for Palatine immigrants, we find that a Johannes Krηck 

                                                
38 This name was often spelled Noll, which is its usual spelling today. 
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arrived in Philadelphia from Rotterdam and Cowes on September 1, 1736, aboard the 

Harle, whose captain was Ralph Harle.  Johannes Kruck, the ship register shows, had 

been born in 1707.  Another passenger aboard the Harle was Johan Michael Nollin, age 

seventeen, almost certainly the Michael Nollin who is listed in church records as the 

father of Anna Clara.  Jacob Kruck, who given his likely age in 1755 probably had to 

have been born prior to 1736, must have accompanied his parents on the voyage.   The 

teenaged friends, Johannes Kruck and Michael Nollin, would in time become relatives, if 

they were not already, when Jacob Kruck and Anna Clara Nollin married twenty years 

later.  

 

This circumstantial evidence is strong enough, I think, that we should accept 

JOHANNES KRγγγγCK as the father of Jacob Kruck (Crooks).  We do not know the name 

of his wife, Jacob’s mother, who presumably was born in Germany and died in 

Pennsylvania.39   

 

                                                
39 There remains a chance, small I think, that the Johannes Krηck aboard the Harle was not Jacob’s father.  

The only other plausible candidate is a Johan Jacob Krηck who arrived in Philadelphia aboard the 

Pennsylvania Merchant on September 11, 1731.  This man arrived with a Franz Krηck, of whom there is 
no record at Trappe – and whose name never appeared among the given names in our Kruck/Crook family.  

Descendants of this Franz Krηck state that he moved to Berks County, that Johannes was his son, and that 

members of this Krηck family also populated Lancaster County, which helps us to eliminate another Jacob 
Kruck who later lived there.  In addition, this Jacob Krug (as it was now spelled) can be located in 

Lancaster County through the late 1770s, when we know our Jacob Krηck was living elsewhere.  There is 
also another Johan Michael Nollin, who arrived in Philadelphia (from Rotterdam and Dublin) aboard the 
pink (a type of ship) Mary on September 29, 1733.  He was already over sixteen years of age at that time, 
which rules out this having been an earlier trip for the seventeen-year-old Michael Nollin who came three 
years later.  All in all, I think the odds favor the Michael Nollin who arrived in 1736 as the father of our 
Anna Clara Nollin, but we cannot be completely sure of this without additional evidence. 
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And so we finally can link the mother of Sarah Elizabeth {Rickabaugh} Zink, Mary 

{Crooks} Rickabaugh, through John Crooks and Michael Crooks and Jacob Kruck to 

Johannes Krück, the first of her Crooks/Kruck family to arrive in America, in 1736.  It is 

time to tackle the Rickabaugh line itself, and so we begin with the presumed father of 

Mary {Crooks} Rickabaugh, Henry Rickabaugh. 

 

As we saw earlier in this chapter, Henry Rickabaugh was living in Greene County, 

Indiana, in both 1840 and 1850.  By 1860, however, the census reveals that he had moved 

to Des Moines, Polk County, Iowa.40  Henry evidently made this move to Iowa after 

1851, when he had a son born in Indiana, but before 1853 or 1854, when he had a 

daughter born in Iowa.  We see from an Iowa state census in the latter year that Henry did 

not move his family directly from Indiana to Polk County, however.  His home in 1854 

was, instead, in Montrose Township of Lee County, located in the farthest southeastern 

corner of the young state and just across the Mississippi River from Illinois.  Lee County 

is the home of Keokuk.  How long this family remained in Lee County before moving on 

to Polk County, and why, is not known.  In fact, why Henry Rickabaugh moved his 

family (except for Sarah Elizabeth) to Iowa in the first place is not known.  Although it 

was a rapidly developing new area and he may simply have sought opportunity in that 

                                                
40 Unfortunately, the 1860 census does not give street addresses and the land ownership atlas for Polk 
County does not include the names of property owners for the city of Des Moines, so we do not know 
exactly where Henry Rickabaugh lived in 1860.  (See the next paragraph in the text for his residence a few 
years later.)  Des Moines was only a small city at that time, but even at that it was larger than nearly all of 
the places in which the persons on the Neal side of our family ever had lived.  In fact, very few of them had 
lived in any built-up place, other than Albany and New York City – though long before either of those two 
places was very large. 
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state, it was also already home to a growing colony of Rickabaughs – among them some 

of Henry’s immediate family, who had moved to Iowa as early as the mid-1840s.  On the 

1860 census Henry was described as a teamster rather than as a farmer, as in 1850.  This 

seems confirmed by the fact that he had personal property worth $500 but no real estate.41 

 

At first, though, we wonder if we have the right Henry Rickabaugh:  on the 1860 census 

he is shown as forty-six years old, whereas the Henry we met previously in Indiana in 

1850 (twenty-nine years old that year) should have been thirty-nine years old in 1860.  

But the Henry in Iowa did have a wife named Sarah J. who was exactly ten years older in 

1860 than the Sarah Jane {Willard} Rickabaugh we also met earlier, and it is noteworthy 

that both men named Henry employed the distinctive spelling of Rickebaugh for the 

family name.  It seems almost certain these two men were the same Henry Rickabaugh, 

whose age was simply overstated in 1860.42  This conclusion will be confirmed when we 

get to the next two censuses.   

                                                
41 Iowa had virtually no non-native settlement until about 1830, but between 1833 and the end of the 1840s 
nearly all the present state was opened following a series of land acquisitions from the Indians, and by 1850  
Iowa had nearly 200,000 settlers.  Des Moines itself had jumped from 502 residents in 1850 to almost 
4,000 ten years later, and Henry Rickabaugh and his family were part of that surge in population.  One 
possibility for Henry’s moves during this period is that he had gotten involved with the rapid development 
of railroads that was occurring.  Certainly his relocation to the Keokuk area and then to Des Moines would 
have been consistent with the life of a teamster who served as an auxiliary resource for this new mode of 
transportation.  Or was he just in front of the new rail lines abuilding, a competitor who moved west in 
order to stay in business? 
42 Alternatively, Henry’s reported age might have been understated instead ten years earlier.  This would 
make him born in 1814, rather than the 1820 or 1821 we would assume from his stated age in 1850.  The 
1840 listing does not help to resolve this little mystery:  it had him in the age category for 20 to 30 years of 
age, where he probably would have been listed whether he was born in 1818-1821 or in 1814.  A birth as 
early as 1814, though, would widen the already significant gap between his age and that of Sarah J. Willard 
from about a dozen years to nineteen years, so 1818 to 1821 is probably the sounder bet here.  It could be 
that for the 1860 census Henry’s much younger wife simply guessed at his age and was wildly off, or that 
someone else made such a guess in supplying information about him for the census. 
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The Des Moines city directory of 1866-67 includes Henry.  Again described as a 

teamster, he was living on Second Street between Raccoon Street and Allen Street, just 

east of the Des Moines River.  This area contained most of the city’s businesses, and 

many of the residences in the river bottoms along the Des Moines and Raccoon Rivers 

were cabins that had been built for soldiers during the 1840s when Des Moines was an 

isolated western fort.  Henry is not in the 1869 edition of the directory, nor in subsequent 

directories for Des Moines through 1881-82, and so it seems likely that he moved on 

sometime during the latter part of the 1860s.  The fact that Henry Rickabaugh is not 

found in Iowa at all on the 1870 census seems to confirm this conclusion.  Where he had 

gone was an unsolved puzzle for me for some years, there being no comprehensive 

published census indexes at the time. 

 

Only after years of searching – and with the aid of other Rickabaugh researchers – did I 

finally locate Henry on the census in 1870.  He was living in the town of Plattsmouth, 

Nebraska, which is situated in Cass County just across the Missouri River from western 

Iowa.  Described again as a teamster, Henry is shown as fifty-two years old in 1870, 

which is at variance with his listed ages on both of the previous two censuses.  Judging 

from what we already know, it would seem that he and his family moved to Nebraska 

sometime during the late 1860s.  There are no land records showing that Henry 

Rickabaugh owned property in Cass County, and so it seems likely that he remained a 
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workman of some sort who rented a place in town.  Plattesmouth enjoyed boom years 

from about 1868 through about 1875 because it was competing with Omaha to become 

the terminus of the western railroad.  It may have been this boom that attracted Henry to 

the town and gave him and his wagon enough business to survive.43 

 

By 1880, though, Henry Rickabaugh was living in Iowa again, perhaps because 

Plattesmouth was no longer thriving but perhaps, as well, because some of his 

Rickabaugh relatives – including his brother, Samuel – had now arrived there.  Since the 

Cass County, Nebraska, censuses in 1875 and 1876 do not list Henry, it is likely that he 

had already left Nebraska by then.  The 1880 census shows Henry Rickabaugh was living 

in Bartlett, in Fremont County, Iowa.  This county, in the southwestern corner of the 

state, partially adjoins Cass County across the Missouri River.  Now described as a 

common laborer aged fifty-three years, Henry is thus said to be only a year older than he 

was in 1870.  Despite this inconsistency, and the absence for the first time of Henry’s 

second wife, Sarah (who presumably had died between 1870 and 1880), we can be 

confident we have the right man:  the children listed in his household, along with their 

ages and birthplaces, match very nicely those who were listed on the censuses in 1860 

and 1870.44  Henry – or perhaps the members of his family who supplied the census data 

                                                
43 Two contemporary newspaper articles reported that Henry and his horse fell through the ice in February 
1870 and that almost exactly a year later Henry took a wagon trip southwest into territory where the 
Cherokee Indians were living (now the north central part of Oklahoma).  Whether he was scouting the area 
as a possible new home or delivering cargo cannot be determined, but these articles do hint at the kind of 
work Henry did in Iowa and Nebraska.   
44 A daughter, twenty-three years old, who was identified as Lydia in 1880, had been recorded as Maletna 
in 1860 and in 1870.  One suspects that Maletna was her given name (as a later marriage record also 
suggests) but that she preferred a different name when she got older.  A Nebraska state census in 1881 for 
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– evidently did not put much stock in how old he was, or how old they said he was, 

having reported on five censuses birth years for Henry ranging from 1814 to 1827.  Again 

there are no land records with Henry Rickabaugh’s name on them, from which we 

surmise that he was renting here as well. 

 

The 1880 census also describes Henry Rickabaugh as both blind and maimed, crippled, 

bedridden or otherwise incapacitated, and yet it also states that he worked eight of the 

twelve months of the previous year as a common laborer.  Is it possible that he had just 

recently encountered these physical problems, or was his work during the previous year 

only nominal in nature?  Henry’s listing states that his father and mother were both born 

in Kentucky, which was correct only for his mother.  As for his marital status, the census 

indicates that he was a widower – which confirms why Henry Rickabaugh’s second wife 

is not among those tabulated in his household in 1880.   

 

The absence of a census for 1890 means that we cannot determine whether or not Henry 

Rickabaugh was still alive in that year.  We do know that he was not captured in the most 

likely Iowa counties by the state censuses in 1885 and 1895.  Nor is he in the national 

census of 1900 in either Iowa or Nebraska.  But neither is Henry found in any obituaries, 

death records, or cemetery listings for those two most likely Iowa counties.  Since it 

                                                                                                                                            
Cass County lists a Rickabaugh for whom no first name is given.  The place (Kentucky) and date (about 
1831) of birth for this man are wrong for our Henry, so he may be some other male with this unusual name 
– unless soon after the 1880 census Henry went back to Cass County to live, which would be in keeping 
with his peripatetic nature.   
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appears that he had a touch of wanderlust; could he have moved again after 1880, perhaps 

down into Indian Territory (now Oklahoma) or west with the railroad?  At least two of 

Henry’s brothers who moved to western Iowa before 1880 are on that state’s census in 

1885, but Henry was not living with either of them.  He could, however, have been taken 

in by a child or other relative who went west; if so, there is no sign of him anywhere.45  In 

my opinion, unless we can find him elsewhere in Iowa on the 1885 or 1895 state censuses 

we probably should conclude that Henry Rickabaugh – apparently not in very good 

health in 1880 – died sometime between 1880 and 1885.  We cannot be entirely sure of 

this, however, and so it is not yet possible to close the book on the life of the elusive 

Henry Rickabaugh. 

 

The 1880 census sheet for Henry Rickabaugh contains a piece of information that turned 

out to have special significance for us.  The sheet reveals that he had residing in his 

household a man named Samuel Rickabaugh, who was recorded as Henry’s brother, 

along with that man’s wife and children.  This clue was the key that finally unlocked the 

mystery of the identity of Henry’s father and mother, to which we now turn.  In order to 

understand the importance of this clue, which is the only information that links Henry to a 

set of parents, we must review the mystery in its entirety.  It makes a fascinating case 

                                                
45 I have been able to check the 1885 state census for Mills County, Iowa (adjacent to Fremont County and 
the home of many Rickabaughs), but it is incomplete; some of Henry’s children are listed there, but he is 
not.  I hired a researcher to check the state censuses in 1885 and 1895 for the following Iowa counties:  
Fremont County, Page County, Mills County, and Marion County.  Henry is not on any of them. 
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study of how one must sometimes sort through and discard numerous candidates before 

identifying a person’s actual parents.  

 

There is nothing about Henry Rickabaugh in the information that has been contributed to 

the LDS.  The censuses on which he appears tell us only that he was born in Ohio 

sometime between about 1814 and about 1826.  In view of the fact that he married Mary 

Crooks in early 1838, my guess is that he was born about 1818 to 1820 – and no later 

than 1821.46  Thus it behooves us to look at Rickabaugh males who were living in Ohio 

about that time, who appear on later censuses with at least one boy Henry's approximate 

age, or who should be considered as candidates for other reasons. 

 

According to the various published census indexes, there were four men named 

Rickabaugh who were heads of household in Ohio in 1820.  Three of them resided in 

Gallia County, home to a sizable Rickabaugh contingent that had arrived there between 

1800 and 1803.47  These three were John (in the 26-45 years old column), Adam (in the 

next-higher column, for 45 years old or older), and Henry (in the 16-26 years old 

                                                
46 Henry certainly could not have been born as late as 1827 or else he would have been just eleven years old 
at his marriage, and any age earlier than seventeen years old in 1838 seems very unlikely. 
47 Gallia County, then somewhat larger than it is today, is in southeastern Ohio, just over the Ohio River 
from what was Virginia and is now West Virginia.  Gallia County's first inhabitants were several hundred 
French citizens who had been deceived into purchasing invalid land titles in Europe.  They arrived at a site 
just below the mouth of the Great Kanawha River in 1790 thinking the land had already been cleared and 
built upon only to discover the truth:  they had been swindled and it was still a wilderness.  Later, Gallia 
County was settled primarily by Southerners, though there were also Pennsylvanians who used water routes 
to migrate there.  Gallipolis (“City of the French”) was the second settlement in Ohio. 
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category).48  The fourth Ohio Rickabaugh, Reuben (also in the 26-45 years old column), 

lived in adjacent Jackson County, which had been formed out of Gallia County just a few 

years before.  Here then are four candidates to be our Henry's father.    

 

Three of these men had in their respective households in 1820 at least one male under the 

age of ten years old, where Henry most likely would have been enumerated.  In fact, John 

had two, Adam had three, and Reuben had four such males.  Unfortunately, since our 

Henry could have been born not only before 1820 but also in 1821 or later, the number of 

male children listed for each of these potential fathers at census time in 1820 is not 

conclusive evidence.  But the adult Henry Rickabaugh listed in Gallia County that year 

also did not have any male children ten years later in 1830, when our young Henry 

should still have been in his father’s household, so we should be able to eliminate that 

possible father out of hand.   

 

Complicating things, though, two of these four Ohio Rickabaughs in 1820 had other 

males living with them then who would have been old enough themselves in that year to 

have been Henry's father:  Adam Rickabaugh had a pair of males sixteen to twenty-six 

years old in his household, and Henry Rickabaugh – described as being only sixteen to 

twenty-six years of age himself in 1820 – had in his household yet another male in that 

                                                
48 It seems possible that Henry Rickabaugh's age was recorded incorrectly in 1820, especially since the only 
female in the household was forty-five years old or older.  When we look ahead to 1830, we see that Henry 
is shown as being forty to fifty years old then.  My guess is that he was actually twenty-six to forty-five 
years of age in 1820.  Since this Henry had no male the right age in 1830 to be the boy named Henry (Sarah 
Elizabeth's father, that is), his age in 1820 is a moot point. 
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same age column. These three unnamed males must also be considered candidates for 

Henry's father, if we can figure out who they were.   

 

Our list of candidates known to have been in Ohio when young Henry Rickabaugh was 

born thus would seem to have a total of seven men on it (assuming that if he was not born 

until 1821 or later during the 1820s all of these men had remained in the state during that 

year), but we can immediately eliminate one of them – the Henry in Gallia County – 

because there is no evidence he had a son the right age in either 1820 or 1830.49  Our next 

step is to repeat that process for Rickabaugh males listed in 1830:  which of them living 

in Ohio and Indiana in 1830 had in their households boys who would have been born 

when our Henry was probably born (1818 to 1821)?  We must include Indiana in 1830 

because we do not know exactly when Henry arrived there, though we do know that he 

was there by 1838, when he was married the first time.  There were five such Rickabaugh 

males in 1830, and it seems highly likely that Henry's father was among them unless the 

census did not capture him at all that year.50  Let us look closely at each man to see what 

we can learn. 

                                                
49 From later censuses we learn about three young Rickabaugh males, probably brothers, living in Wayne 
County, Ohio.  Two of them were in their teens in 1820, and the third was just twenty-one years old.  This 
group evidently moved from Pittsburgh, Pennsylvania, to Ohio between 1830 and 1833, judging from the 
birthplaces of their children and of the wife of one of the males.  If we accept the estimate that Henry 
Rickabaugh was born in Ohio between 1818 and 1821, we can disregard this trio as we are assembling our 
list of his potential fathers.  They can be positively identified in Pittsburgh as members of another 
Rickabaugh family from eastern Pennsylvania.   
50 In addition to disregarding the Henry Rickabaugh listed in 1820 (see footnote above), we can also set 
aside a Jacob Rickabaugh (20 to 30 years of age) who lived in Johnson County, Indiana, in 1830:  he had 
four female children but no male children in his household.  In addition, the Indiana marriage index 
indicates that he married in 1824, probably too late for our purposes.  In view of the fact that the name 
Rickabaugh was often badly garbled on censuses, we should not ignore the possibility that Henry's father 
was recorded under an altogether different name.  For example, in Ohio in 1830 there were four men whose 
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The candidate with the most promise would appear to be a John Rickabaugh, who lived 

in Greene County, Indiana – the same county where our Henry himself is known to have 

lived.  This John was thirty to forty years old in 1830 (and so would have been about 

twenty to thirty years of age when Henry was born).  He had one boy five to ten years old 

and two others ten to fifteen years old; any of them could have been our Henry.  John is 

one of only two adult Rickabaughs other than Henry himself who ever lived in Indiana, 

and he seems to have been the only one who was listed there with children in 1830.  

Moreover, based on the profile of his family John Rickabaugh seems to have been the 

same man of that name who was living in Gallia County, Ohio, in 1820, when he had two 

sons in the age column in which Henry might appear, had he been born between 1818 

and the time of the census.  John and our Henry, who began his own household in 1838, 

lived near one another (again in Greene County) in 1840; in that year, the age columns on 

the census form for males born between 1815 and 1830 on John Rickabaugh's census 

sheet are empty, which they should be if our Henry had left John's household in 1838 to 

begin his own. 

 

What this seems to tell us is that if our Henry Rickabaugh moved to Indiana with his 

parents before 1830, this John Rickabaugh in Greene County is the only obvious choice 

                                                                                                                                            
listed names might actually have been Rickabaugh in disguise, as it were, and who had boys the age our 
Henry would have been in that year.  They were  James Reddinbaugh, William Revenaugh, Peter 
Rhodenbaugh, and John Ridebough. 
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in our search for his father.  Although it is possible that our Henry went to Indiana on his 

own or with a relative, this seems an improbable action for a teenager.  This would seem 

to argue that Henry’s father was most likely a candidate who lived in Greene County, 

Indiana, in 1840.  It is a bit peculiar that John Rickabaugh disappeared after being 

recorded on the 1840 census, and even the Rickabaugh researcher who knows the most 

about him has no idea what happened to him.  If this John was our Henry's father, did 

Henry pull up stakes and go to Iowa during the early 1850s because his father moved on 

or died sometime between 1840 and 1850? 

 

All of this circumstantial evidence – particularly the proximity of John and Henry in 

Greene County, Indiana, in 1840 – had me convinced, once upon a time, that John 

Rickabaugh was indeed Henry's father.  But according to the Rickabaugh researcher 

referred to, John and his wife, Tabitha {Shelton} Rickabaugh, had neither a son named 

Henry nor any other sons born about 1820 who are not accounted for.  Her evidence 

about the composition of John and Tabitha’s family seems very strong, and so we have to 

rule out John Rickabaugh as Henry's father.51 

 

The second Rickabaugh listed on an Ohio or Indiana census in 1830 whose household 

had at least one male the right age to be our Henry is Adam Rickabaugh, a man sixty to 

                                                
51 There is a small chance this researcher has incomplete information and that there is a gap in John and 
Tabitha's children between March 1819 and March 1821 into which our Henry could conceivably fit.  John 
and Tabitha's children were fairly regularly spaced every two years, however, and Henry's birth would have 
been out of phase with this spacing. 



 66 

seventy years of age who lived in Gallia County, Ohio, that year.  This is presumably the 

same man we saw was listed on the census there ten years earlier.  In 1830 he had two 

males ten to fifteen years old in his household and none who were younger, which means 

that Henry would have to have been born in 1820 or 1821 to be his son.  This Adam 

Rickabaugh's family has been very well-researched, however, and so we know that Adam 

himself fathered the three boys between 1810 and 1818 in his second marriage – and that 

our Henry was not among them.  We can also eliminate this Adam Rickabaugh as a 

candidate, therefore. 

 

Next on our list is Reuben Rickabaugh in Jackson County, Ohio, whom we have also 

seen in 1820.  In 1830 he was forty to fifty years of age, had two males in his household 

who were five to ten years old, and had two more who were ten to fifteen years of age; 

there was also an unknown male who was thirty to forty years of age.  We know little 

about Reuben Rickabaugh, and nothing for certain about how he fits into the overall 

Rickabaugh family, but a reliable list of his male children accounts for all four of the 

youngsters listed in 1830.52  (One of them was a David Henry, but from his later history 

we can be sure he was not the man known to us as Henry Rickabaugh.)  We have now 

eliminated from contention all of the named Rickabaughs we identified on the 1820 Ohio 

census:  John, Adam, Henry, and Reuben. 

                                                
52 The second adult male in Reuben's household is thus was probably not the father of any of the boys also 
listed there that year, and so we probably do not need to consider this second unknown adult male a viable 
candidate to be Henry's father.  Until we can positively identify him, however, we can not eliminate him 
altogether. 
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Our next candidate, based on the 1830 Ohio census, is someone we have not met before.  

He is a David Rickabaugh, who in 1830 lived in Hardy Township of Holmes County – a 

county located some distance from Gallia County in the northeastern part of Ohio.  David 

was forty to fifty years old that year; his wife, Elizabeth {Plank} Rickabaugh, was thirty 

to forty years of age.  This household had that year one boy five to ten years old, another 

who was ten to fifteen years old, and five young females.  Our Henry Rickabaugh could 

have been either of the two boys, depending on exactly when he was born.  

 

David Rickabaugh does not appear to be on the census in Holmes County in 1820.  Our 

first sign of him there comes with his purchase of land east of Millersburg, Ohio, in June 

1824.  David and his wife sold their land here in 1835, and we presume they moved a few 

counties southwest to Fairfield County, Ohio, where they bought land in January 1839.  

The 1840 census index does not show a David Rickabaugh anywhere in Ohio, but my 

line-by-line search of Fairfield County turned up a man named David Rinebaugh whose 

family matches very closely what David and Elizabeth Rickabaugh's should have looked 

like in that year:  David was fifty to sixty years old, his wife was forty to fifty years old, 

and there were a large number of children whose ages closely resemble the ones seen in 

1830.53 

                                                
53 In the thought that David, a native of Pennsylvania, might have returned to that state before the 1840 
census, I checked for him there.  Neither David Rickabaugh living in Pennsylvania then matches up with 
the one we are discussing here.  A young man named David Rickabaugh lived in Illinois in 1840; born in 
Ohio, he might well have been the son of the David Rickabaugh we have been examining. 
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In October 1846, a David Rickabaugh purchased (from John Rickabaugh, a relative) 80 

acres in Pike County, Ohio, still further to the southwest and just west of Gallia County.  

The 1850 and 1860 censuses show a man named David Rickabaugh was living in Beaver 

Township of Pike County.  He was sixty-two years of age in 1850 and seventy-two years 

of age in 1860, and he gave his place of birth as Pennsylvania.  David's wife, fifty-seven 

and sixty-seven years of age respectively on the two censuses, and also born in 

Pennsylvania, was a woman with the name of Elizabeth.  David Rickabaugh died in 

Beaver Township sometime before December 3, 1864, the date his will was probated.  

Elizabeth died in Pike County on April 22, 1875. 

 

Are all these sightings of the same couple?  The migration pattern seems to make sense, 

and the ages of David and his wife on the censuses from 1830 through 1860 match up 

quite nicely.  One difficulty is that David's will names only one child born before 1830, a 

girl born in 1829, whereas the 1830 census shows six children in his household that year.  

Had these children – who would have included our Henry, of course, if these were his 

parents – simply grown and moved away (or perhaps died), so that his will took no notice 

of them?  Or are we confusing two men named David Rickabaugh who happen to have 

been living in Ohio at the same time? 
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As it happens, the David Rickabaugh in Ohio might be either of two men of that name, 

born in Pennsylvania at about the same time, who might have gone to Ohio during the 

first half of the 19th century.  A source book on the Amish and Amish Mennonites of 

Pennsylvania, to which this chapter will refer (as “Gingerich,” the name of one of its co-

editors), shows the births and parents of both David Rickabaughs but has no further 

information about when and where they lived and died:  we are on our own in figuring 

this puzzle out.  We can imagine a scenario in which both of these men migrated to Ohio, 

of course a popular destination for those leaving Pennsylvania, where they would later 

serve to bedevil Rickabaugh researchers because of their similarities.  Fortunately, 

though, I determined from other sources that one of the two men named David 

Rickabaugh stayed in Pennsylvania, where he died in 1847, so we can now eliminate him 

from consideration.54 

 

To complicate matters, however, there was at this time yet a third David Rickabaugh, 

whom we discover on the Stark County, Ohio, census in 1830.  In that year he was thirty 

to forty years old and had three sons five years old or younger and so probably was not 

our Henry Rickabaugh’s father.  But another male in his household, fifteen to twenty 

years old, may have been a relative or a hired hand.  Could this teenager have been our 

Henry?  According to a Rickabaugh researcher, this third David Rickabaugh was only 

thirty-one years old in 1830 – obviously, too young to have had a son fifteen to twenty 

                                                
54 This David Rickabaugh was the son of Henry and Anna {Gerber} Rickabaugh. 
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years old that year.  Furthermore, this David Rickabaugh came to Ohio in 1827, after our 

Henry was born there.  This man moved from Stark County to Seneca County, Ohio, in 

1833, and we do find him in the latter county in 1840 and in 1850.  In 1840 there were 

now four sons, plus the other male – who was then twenty to thirty years old.  In 1850 the 

four sons were still in David’s household, and none of them was named Henry.  Because 

we can account for all four of the sons this David Rickabaugh is known to have had, 

along with the other male in his household, we can also eliminate him as our Henry’s 

possible father.55  

 

Unless we discover some other evidence that sheds new light on the problem we have 

been examining, we have now eliminated two of the three David Rickabaughs we find in 

Ohio.  Having done so means that the remaining man bearing that name – the one who 

appeared in Holmes County no later than 1824 – was the other David Rickabaugh shown 

in Gingerich's source book on the Amish and Amish Mennonites, a man born in 

Pennsylvania in 1789.  In addition, we can say that this David Rickabaugh was almost 

surely the same man who, as outlined above, migrated through Fairfield County to Pike 

County, Ohio, where he died in 1864.   

 

                                                
55 This David Rickabaugh was born in Maryland in 1799, the son of a Henry Rickabaugh who arrived in 
Maryland from Switzerland in 1772.  He does not appear to have been directly connected to the 
Rickabaugh family in Pennsylvania that we will be studying in the next chapter.  Difficult as it may be to 
believe, there was yet another David Rickabaugh, who suddenly appeared in Stark County, Ohio, in 1850.  
He was born in Pennsylvania in 1803.  How he might have been related to our Rickabaugh family is not 
clear, but he entered the stage too late to be a factor in our search for our Henry’s father. 
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This David Rickabaugh was born in Berks County, Pennsylvania, on August 27, 1789.  

He married Elizabeth {Plank} Rickabaugh sometime before 1820; her date of birth was 

December 19, 1793.  Gingerich's source book shows David Rickabaugh was living in 

Berks County as late as the 1820 census, and the census that year confirms that a man 

named David Rickebach resided in Caernarvon Township of Berks County.  He and his 

wife were the right ages (26 to 45 years old) to have been the couple we later meet in 

Ohio.  On the 1790, 1800, and 1810 censuses, David seems to have been living – and at 

the right age each time – in the household of his father, Jacob, in Heidelberg Township 

and Bern Township of Berks County, Pennsylvania.56 

 

For David and Elizabeth's whereabouts between 1820 and 1824, we have to speculate a 

bit.  If we accept as accurate the census evidence that our Henry was born in Ohio as late 

as 1820 or 1821, we must accept a timeline that has this couple move from Pennsylvania 

to Ohio sometime after the 1820 census was taken in the former state.  It is also possible 

that David and Elizabeth’s Pennsylvania relatives reported them in that state, as they 

were supposed to, even though the couple had already departed for Ohio, and that they 

arrived in Ohio too late to be listed in duplicate on that state's census for 1820. 

 

                                                
56 There is some question about the census information for 1790.  It shows no Jacob Rickabaugh in 
Pennsylvania that year, but there was a Jacob Redenbach.  He may well have been David's father, but his 
residence (Heidelberg Township) and distribution of children (he had the right number of males but only 
two of the four females Jacob Rickabaugh is believed to have had in 1790) raise questions about his 
identity.  None of the other men in Pennsylvania with names even faintly similar to Rickabaugh had 
sufficient children, so Jacob Redenbach is our best – albeit less than ideal – candidate for David’s father.  It 
is also possible that David's father simply is not on the 1790 census. 
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Between 1820 and 1824, it is possible that David and his family lived in Gallia County:  a 

man with his name is listed in several land transactions there from 1817 to 1823, though 

there is no firm evidence that such a man actually resided in Gallia County then.  

Possibly David Rickabaugh came to Gallia County to scout land, returned to 

Pennsylvania to marry Elizabeth, then led the family’s migration to Ohio in 1820.  It is 

also possible that there was yet another David Rickabaugh involved in these transactions, 

that someone filed the claims for David, or even that a relative used David's name to 

claim land that the relative himself later obtained when the fictitious claim was not 

validated by David.  We can only guess about these things. 

 

I think it is more likely that in 1820 or 1821 David and Elizabeth moved directly to 

Holmes County, Ohio, a center for Amish and Amish Mennonite migration from 

Pennsylvania beginning in 1809, or that before the couple moved on to Holmes County 

they lived in one of several other counties in northern and eastern Ohio that were then 

attracting the Amish and Amish Mennonites.57  It is probable that they moved to Ohio 

with other members of their families.  I doubt that David obtained 160 acres of bounty 

land as a reward for military service during the War of 1812, since there is no record that 

he served in that conflict.  He probably bought the land from a speculator.58 

 

                                                
57 Holmes County, Ohio, today has one of the largest concentrations of Amish and Amish Mennonites in 
the United States. 
58 Ironically, the military district in Ohio became heavily populated with the pacifist Amish and Amish 
Mennonites. 
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For reasons unknown to us, David and Elizabeth did not stay in Holmes County but 

moved at least twice more before settling permanently in Pike County.  Why did they 

move so often?  It is possible they had disagreements over doctrine with other Amish and 

Amish Mennonites in Holmes County, since such doctrinal disputes are known to have 

occurred in that community.  Possibly they had relatives who had moved on to Fairfield 

County or to Pike County and David and Elizabeth wished to join them.  Perhaps they 

had heard land was better in southern Ohio.  Again we can only guess. 

 

There are many more questions about this David and Elizabeth Rickabaugh, but the issue 

that concerns us here is whether they are plausible candidates to have been Henry 

Rickabaugh’s parents.  I think the answer is yes, but just barely.  To consider them 

candidates, we have to believe:  that David and Elizabeth came to Ohio soon enough after 

the 1820 census for our Henry to have been born there toward the end of the 1818 to 

1821 “window” we have identified; that Henry was one of the several unnamed children 

shown in their household on the 1830 Ohio census; and that young Henry left home to 

head off to Indiana, on his own, as a teenager, while his parents remained in Ohio.  For a 

long time I was compelled by the lack of a good alternative to David Rickabaugh to 

entertain such a hypothesis, or rather three hypotheses – each of which is something of a 

long shot.  Only the discovery of the Samuel described as our Henry’s brother on the 

1880 Iowa census resolved this issue and enabled me to move David Rickabaugh to the 

also-rans where he belongs. 
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Before we can finally unlock the mystery of Henry Rickabaugh’s parentage, we must 

digress to consider yet another surprise candidate to be his father, a man about the right 

age to have sired our Henry who cannot be ignored because he lived immediately next 

door to Henry in Des Moines in 1860.  This is another John Rickabaugh – not, of course, 

the man of that name who was our first candidate, whom we met in Indiana in 1830 and 

1840; instead, Henry’s 1860 neighbor was the son of our second candidate, Adam 

Rickabaugh of Gallia County, Ohio.  This John Rickabaugh in Iowa was reportedly born 

in Lincoln County, North Carolina, in 1794.  He served in the Ohio militia during the 

War of 1812 and continued to reside in Ohio until after 1850:  he is on the census there in 

1830, 1840, and 1850, but not in 1820.  Since he is named on tax lists in Gallia County 

both before and after the 1820 census – in 1819, 1821, and 1822 – it is likely that he was 

simply overlooked when the 1820 census was taken, or perhaps he was living in his 

father's household then.  In fact, as we have already seen Adam Rickabaugh did have two 

unnamed males sixteen to twenty-six years old in his household in 1820, and they match 

up nicely with the two older sons we know from other source Adam had:  John and Peter, 

both of whom would have been in that age column in that year.59   

 

                                                
59 All three of the young boys in Adam Rickabaugh's household in 1820, as we have seen, were his sons 
with his second wife.  It remains possible that Henry was born after the 1820 census, however, so his 
absence on that census again is not conclusive. 
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After John's father, Adam, died in 1836, there was a protracted disagreement among his 

heirs over the estate, for which John was the executor.  It was this John Rickabaugh who 

in 1846 sold David Rickabaugh of Pennsylvania the property (perhaps some of Adam’s 

estate) in Pike County, Ohio.  This inheritance dispute was settled only in 1850.  In 1859, 

John's wife (Phebe {White} Rickabaugh) died, and almost immediately – in time for the 

1860 census, at any rate – John Rickabaugh relocated to Iowa, where as we have seen he 

and his remaining children were found living next to our Henry in Des Moines.  It would 

have been natural for a father to have joined a son in this manner.  Later John Rickabaugh 

lived on a farm near the town of Van Meter in Dallas County, Iowa, evidently on land 

that he had obtained (through legislation the Congress passed in 1850) by virtue of his 

service during the War of 1812.  He died on December 15, 1872. 

 

Does the proximity of Henry and John in Iowa indicate that they were father and son?  

One major problem is that John Rickabaugh married Phebe White on December 2, 1821, 

evidently too late for them to have been Henry's parents even if he had been born as late 

as 1821, though it is possible that Henry was born to this couple out of wedlock.  I think 

it would be more likely, judging from John's age in 1821 (twenty-seven years old, rather 

advanced for a first marriage), that he had been married earlier and that our Henry would 

have been the product of that first, unknown marriage.   
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Such a circumstance might help to explain Henry's early departure from John and Phebe's 

household:  perhaps he did not get along with his stepmother and took a welcome 

opportunity to get away by moving to Indiana with one or both of his uncles, the “other” 

John Rickabaugh and Adam Rickabaugh.  Another possible explanation is more benign:  

perhaps Henry's father John, anticipating that he himself would be moving to Indiana 

once the matter of his father's estate was unsnarled, sent Henry on to into Indiana with his 

uncles so he could scout out, file for, and begin cultivating good land both for himself 

and for his father.  In the end, though, John was unable to join Henry in Indiana, owing to 

the legal mess that dragged on and on, to a serious illness that struck Phebe, or to some 

other matter that held him in Ohio until the late 1850s.  When John finally was able to 

join his son Henry, in Iowa, it was not until sometime not long before the 1860 census.  

Another possibility is that Henry moved to Iowa before his father could join him in 

Indiana as planned and it took some time to persuade John to migrate so far from Ohio. 

 

Thus we can make a good case for this John Rickabaugh having been our Henry's father, 

providing we assume an earlier marriage for John, but the astute reader will remember 

that this John Rickabaugh was not among the five men living in Ohio and Indiana in 1830 

who had boys Henry’s age living in their households. Unless we find a definite first 

marriage for John Rickabaugh and unless we are prepared to set aside the 1830 census 

information, we should eliminate John Rickabaugh as Henry's possible father despite the 

tempting arguments for him we have reviewed here. 
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We can now turn to our final candidate, another late entry.  We first learn of him from the 

1840 Indiana census, where he was enumerated listed fairly near to our Henry 

Rickabaugh and the Willard family in Greene County of that state.  He escaped our notice 

for a long time, as we will see in the next chapter, because the misspelling of his last 

name in 1840 was not one of the typical or obvious variations on Rickabaugh.  This is 

another Adam Rickabaugh, forty to fifty years of age in that year.  Born in Virginia in 

1790, he was the brother of the John Rickabaugh who was our first candidate and a 

cousin of the other John Rickabaugh we have just put aside.  Although we cannot find a 

matching Adam Rickabaugh on the Ohio or Indiana censuses for 182060 and 1830,61 a 

little research about him reveals that he must have been present in Ohio from about 1800 

until as late as the early 1820s:  information about the birthplaces of his children on later 

censuses and tax lists in that county place him in that state at least from 1819 through 

early 1824.  Thus he would have been residing in Ohio when our Henry was born there 

                                                
60 It is possible this Adam was one of the three unnamed males sixteen to twenty-six years of age we saw 
listed in Gallia County, Ohio, in 1820.  The two males in the household of the older Adam Rickabaugh who 
was our second candidate were very likely this Adam’s sons Peter and John, however, which leaves the 
young male in the household of Henry Rickabaugh.  The age of that Henry (also said to have been sixteen 
to twenty-six years old on the census) evidently was tabulated incorrectly, as other sources show that he 
was about thirty-four years of age in 1820.  If the younger Adam (possibly Henry's brother) was the 
unnamed younger man in Henry's household, it is conceivable that Adam’s age was also recorded 
incorrectly:  Adam would have been thirty years old in 1820.  The fact that the sole female in this 
household was twenty-six to forty-five years of age undercuts the notion that both Rickabaugh men’s ages 
are understated, because for this hypothesis to be correct this woman should have been Adam’s wife 
Catherine, who was about twenty-one years old in 1820 – not in the older age category.  (This Henry 
Rickabaugh did not marry until June 1821.)  Since Sarah Elizabeth's father Henry could have been born as 
late as 1821, after this census was taken, once more his absence from this household on the 1820 census is 
not conclusive.  Who this woman was is not known. 
61 Adam Rickabaugh is not on the 1830 Ohio census.  As we have just seen, in that year Reuben had an 
extra male the right age, but as there was no family for this male and we know our Adam Rickabaugh had a 
son born in Indiana in early 1827 the one in Reuben’s household probably was not our Adam.  As we will 
learn in the next chapter, Adam is on the 1830 Indiana census – but not as Adam Rickabaugh. 
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during the first part of that five-year period.  Adam Rickabaugh, like so many others in 

this family history, was a farmer. 

 

The lack of more definite information about this Adam Rickabaugh did not enable me 

either to pursue him as a candidate to have been Henry’s father or else eliminate him.  

Only discovering that 1880 Iowa census information identifying Samuel Rickabaugh as 

our Henry’s brother settled the matter:  luckily for us, the Samuel who was described as 

our Henry Rickabaugh’s brother in that year can be positively identified as the son of this 

Adam Rickabaugh.  He was Samuel E. Rickabaugh, who married Susan Osborn (or 

Osborne).  The 1880 census information matches what we know about Samuel and his 

family:  his wife and children (Worth, Katy, and Bernice) all are there, and at the right 

ages.  Samuel and his family lived in Marion County, Iowa, in 1870, when his (hence, 

our Henry’s) mother, Catherine {McCoy} Rickabaugh, was living with them.  When she 

died, Samuel and the others joined Henry in Fremont County, Iowa, near where we know 

at least two other confirmed children of Adam and Catherine Rickabaugh (sons Peter and 

I. Perry) also then lived.62  The presence of all these sons of Adam and Catherine here at 

this time reinforces the conclusion that our Henry had the same parents as these several 

other Rickabaughs.  

 

                                                
62 According to his obituary, Peter Rickabaugh moved from Marion County to Glenwood in Mills County 
in 1870. 
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It must be said that the most comprehensive list of this Adam’s children, also in the 

possession of the Rickabaugh researcher mentioned earlier, does not include a Henry.  

This list may well be incomplete, however, and it could be expanded to include a child 

born in Ohio during the period 1818 to 1821 without distorting the confirmed sequence of 

birth places and dates.  Nor did Adam and our Henry live as immediate neighbors in 

Indiana, as we might expect a father and son would have done.  In addition, when Henry 

moved to Iowa years after Adam did, in 1845, he chose to live not near Adam’s farm 

west of Red Rocks and north of Knoxville in Marion County but in Des Moines.63  This 

is undoubtedly because Henry was now working as a teamster and needed an urban 

setting. 

 

Barring the discovery of a reason to discredit the 1880 census data, the presence of the 

brother named Samuel in Henry Rickabaugh’s household in 1880 enables us to establish 

a definite link between our Henry and his parents, Adam and Catherine Rickabaugh, and 

the presence nearby of at least two other children of that couple helps to substantiate it.  

The discovery of this link brought to a close my seven-year search for any evidence at all 

that would identify Henry’s parents.  It seems clear that we can now accept ADAM 

                                                
63 See the land ownership information in my files and the USGS map for Knoxville N.W./Iowa for the 
location of the property of Adam and Catherine Rickabaugh.  The couple owned the northeast fractional 
quarter of the northeast quarter of Section 5, Township 77 North, Range 20 West (39 acres purchased in 
1851) and the south half of the southwest quarter of the adjacent Section 32, Township 76 North, Range 20 
West (comprising 80 acres secured in 1852 under terms of an 1850 law providing land for military service 
and a purchase of 40 acres in 1853).   
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RICKABAUGH and CATHERINE {MCCOY} RICKABAUGH as the father and 

mother of Henry Rickabaugh. 

 


